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Štetovali svi, stočari najviŠe
Tek treba izračunati koliko je i na koje sve načine ljeto 

koje je više ličilo na jesen, pričinilo štete poljoprivredi 
sjevera države. Poljoprivrednici već sada znaju da su 
pred njima velike teškoće, prije svega kad je riječ o 
nabavci hrane za stoku. Velika vlaga umanjila je prinose, ali i kvalitet 
proizvoda u ratarstvu, voćarstvu i pčelarstvu

strana 16

ŽarKo BoroviĆ, 
sPeCijalista Plastične HirUrGije

sve za ljePotU
Estetska hirurgija je ekstremno odgovorna i teška 

hirurška disciplina!  Na operacioni sto dolazi  potpuno 
zdrava osoba koja se ne operiše zbog zdravstvenog problema, a 
mogu da se dese sve moguće komplikacije kao kod bilo koje druge 
hirurške intervencije

strana 24

viŠe od iGre
Kao i sve čega su se funkcioneri DPS-a 

dohvatili, i fudbalski klub je služio kao mala 
firma za politička zapošljavanja i pranje para, a 
onda se našao pred bankrotom i gašenjem. Njegovi vlasnici danas 
bi se zbog dugova kluba rado odrekli. Neki tvrde da su im potpisi 
falsifikovani prilikom privatizacije, a neki i vrše opstrukciju lokalnim 
vlasima, koje pokušavaju da klub povrate iz mrtvih u susret jubileju, 
sto godina postojanja

strana 32

VESNA TERŠELIČ, VODITELJICA DOKUMENTE – 
CENTAR ZA SUOČAVANJE SA PROŠLOŠĆU, 
ZAGREB

svi stenjemo 
Pod teretom ProŠlosti

Interesa za suočavanje s prošlošću na najvišem 
političkom nivou nema ni u Hrvatskoj, a pripadnici nacionalnih manjina 
ostaju taoci vladajućih koji odbijaju da prihvate nepopularne činjenice. 
Kratkovidim otklanjanjem suočavanja s prošlošću, umjesto traženja 
prilika za dijalog baš o najtežim i najmračnijim stranicama istorijer, 
kao i načinima razvijanja zajedničkog a ne podijeljenog pamćenja, 
otežavaju razvoj ne samo naše već i susjednih zemalja

strana 38
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NEOPHODNA SAGLASNOST VLADE

Demantovana pisanja o izgraDnji 
vojnih baza u Crnoj gori

Iz Ministarstva odbrane i NATO-a demantovali su 
pisanje albanskog portala Nekomb koji je, pozivajući 
se na neimenovane diplomatske izvore, objavio da 
će se u Tivtu graditi vojna baza.

„NATO ne gradi vojne baze na Balkanu, već planira 
da uloži 51 milion eura u modernizaciju postojeće 
vazduhoplovne baze u mjestu Kučova u Albaniji. 
Novac će biti utrošen za unapređenje infrastrukture 
u bazi, uključujući i prostor za skladištenje goriva”, 
kazao je Pjer Kazale, portparol NATO-a.

Ova investicija je, kako su saopštili iz NATO-a, dio 
programa ulaganja u bezbjednost, a novac za taj fond 
izdvajaju sve članice.

Oni su istakli da NATO ne planira slične investicije 
u Crnoj Gori, te da se neće graditi vojna baza.

 „Kao što smo ranije isticali, sve NATO aktivnosti u 
Crnoj Gori sprovode se uz saglasnost Vlade te zemlje“, 

rekao je Kazale.
Prema pisanju Nekomb-a, izgradnju vazduhoplovne 

vojne baze u Albaniji i mornaričke u Crnoj Gori, 
predložio je Pentagon. Albanski portal navodi da je 
politički cilj izgradnje novih baza da Amerikanci imaju 
nezavisnost u slučaju operacija u regionu Mediterana 
i na Bliskom istoku.

Kada je riječ o vojnim bazama u našoj zemlji, 
spekuliše se da se izgradnja planira još od juna 
prošle godine, kada je Crna Gora postala članica 
NATO alijanse. Posljednje nagađanje bilo je da se 
vojna baza priprema na Sinjajevini, što je ministar 
odbrane Predrag Bošković negirao više puta. On 
je istakao da od Crne Gore niko nije tražio bazu, niti 
je naša zemlja to zahtijevala. Bošković je najavio da 
će na Sinjajevini biti izgrađen poligon za potrebe 
Vojske Crne Gore.
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HARADINAJ O KOREKCIJI GRANICE 
IZMEÐU KOSOVA I SRBIJE

„graniCe 
ne pomjeraju 

riječima, 
već jedino ratom“

Premijer Kosova ramuš Haradinaj je u srijedu, u 
Valoni (Albanija), izjavio da se granice ne pomjeraju 
riječima, već jedino ratom.

„Današnja realnost je epilog ratova. Otvaranje teme 
granica je za mene neprihvatljivo“, kazao je Haradinaj.

On je dan ranije, na konferenciji za novinare nakon 
zasijedanja Vlade, prokomentarisao izjavu predsjednika 
Kosova Hašima tačija o  korekciji granice između Kosova 
i Srbije riječima da su „granice Kosova uspostavljene 
ratom, i da samo rat može da ih pomjeri“.

„Ko misli da se granice drugačije mijenjaju, taj griješi“, 
kazao je Haradinaj.

On je dodao da ono što je „preostalo između Kosova 
i Srbije jeste recipročno priznanje unutar aktuelnih 
granica“.

Tači je na Haradinajeve navode odgovorio tvrdnjom 
da je „vrijeme rata okončano“, te da korekcija granice 
može da se desi „ako postoji obostrana saglasnost“.

On je objasnio da je korekciji granice, protiv koje je 
izričito bio prije nekoliko mjeseci, dao podršku zbog 
nedavnog zahtjeva političkih lidera Preševske doline 
o tome.
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ZAKAZAN ZA 11. AVGUST U 13 SATI

protest majki na mostu 
na ÐurÐevića tari

Koordinacioni odbor majki korisnica naknada sa troje i više djece 
najavio je za 11. avgust protest na mostu na Đurđevića Tari.

„Zašto na mostu? Zato što je uvijek most asocirao na jedinstvo, 
spajanje, ljepotu, čistotu, ma koliko god bio star. A ovaj most je među 
najljepšima na svijetu. A opet, ne bi ga bilo da nije bilo majki. Zato su 
korisnice naknada ovaj put riješile da zajedno sa majkama Žabljaka i 
Pljevalja pošalju jasnu poruku sa ovog velelepnog zdanja: Bog je stvorio 
ženu da bi rodila ljude koji će ovaj most napraviti. Danas majke stoje na 
tom mostu i poručuju: ’Neka vam kategorizacije. Mi smo tu za sve majke 
podjednako. Mi smo tu i za one kojih više nema. Pogotovo zbog njih’.  Od 
ukupno 20.051 majke oni pokušavaju da utiču na nas oko 3.500 kojima 
su ’kao nešto vratili’, da se povučemo i zadovoljimo sa tom njihovom 
milostinjom. A mi im poručujemo: ’Ne treba nam vaša milostinja, mi 
hoćemo samo ono što nam je Ustav Crne Gore omogućio, 70 odsto i 40 
odsto prosječne zarade, doživotno!“, navodi se u saopštenju.

Koordinacioni odbor poziva sve majke, naročito sa sjevera Crne 
Gore, da dođu i podrže protest: „Pozivamo njihove porodice da dođu 
i podrže svoje majke da im se vrati njihovo neustavno oduzeto pravo. 
Sve zajedno do pobjede nad ovim monstrumima što nam poremetiše 
naš zasluženi mir i ostaviše bez prava na život“.

Protest je najavljen u 13 sati.
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SA IZGRADNJOM ZAPOČETO PRIJE 16 GODINA

Hoće da legalizuju 
nedovršeni Hotel

Crnogorsko-ruska kompanija Nega tours Montenegro je budvanskom 
Sekretarijatu za urbanizam podnijela zahtjev za legalizaciju nedovršenog 
hotela As u Perazića dolu, koji je počela da gradi prije 16 godina i kojim se 
sada bavi Tužilaštvo.

Iako se ova kompanija i dalje zvanično navodi kao vlasnik hotelskog 
kompleksa u katastarskoj evidenciji Uprave za nekretnine, Ministarstvo 
turizma je prije dvije godine podnijelo krivične prijave protiv investitora zbog 
dostavljanja lažne bankarske garancije od tri miliona eura.

Hotelska grupa Budvanska rivijera je u maju 2016, postupajući po nalogu 
Vlade, podnijela podgoričkom Privrednom sudu tužbu za raskid ugovora o 
prodaji hotela As.

U aprilu 2016. je u Specijalnom državnom tužilaštvu formiran predmet 
povodom privatizacije hotela As, koji je još uvijek u fazi izviđaja.

Zbog sporne privatizacije je sredinom pretprošle godine održano kontrolno 
saslušanje tadašnjeg ministra turizma Branimira Gvozdenovića pred 
skupštinskim Odborom za ekonomiju. Skupština je u junu iste godine usvojila 
predloge zaključaka Odbora, a najvažniji predlog je da u slučaju raskida ugovora 
za hotel As, on ne bi, shodno ugovorima i aneksu ugovora, mogao biti vraćen 
Hotelskoj grupi Budvanska rivijera, već se mora tretirati kao imovina države, 
koja će se staviti na javnu prodaju. 

Predlog zaključka je da Vrhovno državno tužilaštvo, u skladu sa 
ingerencijama, izvrši neophodne radnje u cilju utvrđivanja odgovornosti za 
štetu nastalu izdavanjem nevažeće bankarske garancije.
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dejan janiĆ iz Podgorice je prvi put donirao krv kao 
srednjoškolac,  1994. godine. Danas, 24 godine kasnije, 
nakon 86 donacija,  kaže da osjećaj kada nekome spasite 
život ne može opisati riječima. 

„Prvi put sam donirao krv u jednoj akciji u Beranama. 
Pažnja koju sam tada dobio i humani ljudi koje sam 
upoznao, dali su mi motivaciju da nastavim i dalje to da 
radim. Do 1998. godine donirao sam krv u Beranama, a 
onda se selim u Podgoricu i nastavljam tamo. Krv doniram 
nekada tri, a nekada četiri puta godišnje“, izjavio je Janić 
za FOS media.

Istakao je da mu je cilj da svojim primjerom podstakne 
i mlade da se odluče na ovaj humani korak.

Prema preporukama Svjetske zdravstvene organizacije, 
broj dobrovoljnih davalaca krvi treba da iznosi 4%. Taj 
broj kod nas je  2,9 odsto. 

aGenCija za izGradnjU i razvoj PodGoriCe 
veoma je inventivna kada treba izaći u susret investitorima. 
Naime, iako je bulevar kod Kliničkog centra Crne Gore 
trebao da bude završen u julu, uskoro će za saobraćaj 
biti otvorena samo jedna kolovozna traka. Druga će 
morati da sačeka završetak zgrada na tom bulevaru.  Sloj 
asfalta nanijet je na polovinu Ljubljanske ulice, pa su iz 
Agencije objasnili Vijestima: „Budući da je isti investitor 
započeo izgradnju još dva stambeno-poslovna objekta 
na susjednim parcelama, dinamika izvođenja radova 
na samoj ulici morala je biti usklađena sa dinamikom 
izgradnje pomenutih objekata“. Iz Agencije se nadaju 
da će završetak rekonstrukcije, koji je trebalo da bude 
u julu, biti okončan u oktobru. Izvođač rekonstrukcije je 
kompanija Cijevna Commerce, koja na susjednoj parceli 
gradi objekte. 

Krivolov usred bijela dana u Nacionalnom parku 
Skadarsko jezero. Na stranici NVO Tim za očuvanje šarana na 
društvenoj mreži Fejsbuk ove nedjelje objavljen je snimak 
u kojem se vidi nekoliko osoba koje su bile zatečene u 
krivolovu u Nacionalnom parku Skadarsko jezero.  Kako 
je navedeno u objavi, osobe zatečene u krivolovu bile su 
u blizini ostrva Grmožur a krivolovci su za izlov koristili 
tzv. ,,pretvarače struje”. Na snimku se vidi kako osoba iz 
čamca ubija ribu pretvaračem i stavlja u barku. 

KoŠarKaŠi Crne Gore do 18 godina osvojili su 
osmo mjesto na Omladinskom prvenstvu Evrope. Prvi 
na šampionatu bili su mladi reprezentativci Srbije. Srpski 
košarkaši su nakon pobjede u finalu potrčali ka našim 
igračima, koji su ih bodrili sa tribina, kako bi zajedno 
proslavili trijumf. Mladi sportisti već godinama pokazuju 
što znači imati normalan odnos prema susjedima, za razliku 
od političara koji nas često čas prevelikom ,,ljubavlju’’, čas 
,,mržnjom’’ udaljavaju od, kako vole da kažu, ,,normalizacije 
dobrosudsjedskih odnosa’’. 
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ako najavljena koncesija bude realizovana, Crna Gora će se pridružiti 
evropskim zemljama koje su svoje aerodrome povjerile na upravljanje stranim/
međunarodnim kompanijama: srbiji, Hrvatskoj, makedoniji, sloveniji, albaniji, 

Kosovu, moldaviji, Kipru, Portugaliji… „regionalnom lideru” i ne priliči drugo nego 
da bude u elitnom društvu

Kuda lete Aerodromi

Neslučajno,nadležni sučekaliavgust i sezonu
kolektivnihgodišnjihodmoradaobznanepočetak
javne rasprave na temu tzv. valorizacije crnogorskih 

Aerodorma(državnogpreduzećakoje,premafinansijskim
bilansima, uspješno gazduje aerodromima u Podgorici 
iTivtubezobziranapolitičkezloupotrebeineobične
novčanetokoveizmeđuAerodroma i Montenegroerlajnsa 
(MNA)).

PremaplanuMinistarstvasaobraćaja,javnarasprava
će seokončati10. septembra,naprvom i jedinom
okruglomstolunakomećeseraspravljatiopredloženom
tekstu Koncesionog akta Aerodromi Crne Gore i Nacrta 
Ugovora o koncesiji„uvezisaaerodromima(Berane),
Podgorica i Tivat”. Materijal je, krajem prošle nedjelje, 
postavljennasajtuMinistarstva.Premapredočenom
planu,nadležnisujošobaveznidaobjavepozivzaučešće
u javnoj raspravi „u jednom štampanom mediju”. I to 
bibilotoojednomodnajvažnijih(preostalih)resursau

državnomvlasništvu.
Većznamodanarečenavalorizacija predstavlja naum 

Vlade da oba crnogorska aerodroma izda u višedecenijski 
zakup.Bezanalizeiračunicezaštobitotrebalouraditi
ištabitajaranžmanmoraodadoneseCrnojGori.Ne
samoufinansijskomsmisluvećivišeodtoga– kao 
infrastrukturnaosnovabudućegrazvojazemlje.

Pričujeprijeneštovišeodgodinuzapočeopremijer
Marković. On je tada stanje na tivatskom aerodromu 
nazvao zastiđemobjašnjavajućikako„naAerodromu
Tivatavionitrebadaslijećunasvakihdesetminuta,a
nenasvakihpet-šestsatiidanamgostinečekajuna
pisti da bi došli do kontrolnog punkta, nego da to rade u 
kvalitetnojzgradi…”.PremijerjeobećaokakoćeVlada
unajkraćemrokuučinitisvedavalorizujeaerodrome
kakobioniobezbijedili,,kvalitetidostupnostkojaće
CrnuGoruotvoriti inatajnačinstvoritinoveprilike
za razvoj’’. Samo su se najhrabriji usudili da primijete 

fokus

PrivatizaCija, valorizaCija, KorUPCija
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vlada makedonije je dala svoje aerodrome na koncesiju 
u trajanju od 20 godina. Ugovor je predviđao da 
godišnja naknada koncesionara iznosi 15 odsto od 

ukupnih prihoda, pod uslovom da on ima manje od million 
putnika. međutim, čim broj putnika poraste iznad miliona, 
a to se u skoplju desilo nakon tri godine,  ovaj iznos pada na 
dva posto prometa

fokus

kakojeMarkovićevatezasazdana
na pogrešnoj premisi. Avioni na 
aerodromuTivtu ne slijeću na
svakihpet-šestsativeć,nerijetko,
čekajuredkakobisespustilinatlo
Bokokotorskogzaliva(imadanasa
višeod40slijetanja).

Slijedilojevišemjesečnozatišje.

Dijelom, bio je to proizvod 
neskrivenog nezadovoljstva 
SD Ivana Brajovića, koji 

sujavnozaprijetilidaćenapustiti
vladajućukoalicijuukolikodođedo
privatizacije aerodroma. Aerodromi 
Crne Gore predstavljaju jednu od 
ekonomskih okosnica njihovog 
političkogbitisanje,pabigubitak
kontrole nad tim resursom mogao 
predstavljati veliki problem za 
budućeambicijeSocijaldemokrata.
Poslovneipolitičke.„StavSD-ajeda
državaCrnaGoraimamehanizamai
mogućnostiiAerodromiCrneGore
imajupotencijaladasamifinansiraju
svoj razvoj iz kredita, koje oni mogu 
vraćatibezdržavnihgarancija’’,
objašnjavao jeBrajovićneštošto
sunjegovipolitičkisaveznicidobro
znali. 

Vlada jeodbiladapodrži ar-
anžmanAerodormasaEvropskom
bankom za razvoj (EBRD) bez
obzira na njegove obećavajuće
performanse.Premaprocjenama
EBRD-aucrnogorskeaerodrome
trebalojeuložitioko75milionadabi
se, do 2030. godine, iz te investicije 
gererisaoprofitodskoro350miliona
eura.Jedinaobavezavladebila je
da ne proda aeorodrome dok traje 
kreditniaranžman.Dodanasnije
jasnozaštosuMarkovićidruštvo
odlučilidaopipljiviprofitprepuste
drugima. Ili jeste jasno. 

Svjesnii pozicije svog koalicionog 
partnera, uDPSnijesu žurili sa

otvaranjempotencijalnogkonflikta.
Političkamatematikapokazujeda
mogućiVladinaranžmansabudućim
koncesionarom Aerodromanemože
dobiti podršku u Skupštini bez 
glasova poslanika SD.

A, opet, tu su i druge, ranije 
preuzete obaveze. Recimo one prema 
Bošnjačkojstranciiinteresimanjenih
liderakoji,uaktuelnojpodjelimoći,
baštine, pored ostalog, Ministarstvo 
saobraćaja i pripadajuće resurse
(autoput, tunelSozina,željeznica,
luke,marine,aerodormi…).Upravo
jeministar saobraćajaOsman 
Nurković najavio otpočinjanje
procedurekojomćeaerodormibiti
ponuđeniuzakup.Najavljućidabi

pregovorimoglibitiokončaniza
godinu. 

„ I ć i  ć emo  v j e r o v a t n o  s
prijedlogom koncesijskog akta, 
odnosno davanja aerodroma u 
koncesiju, to je ogromna i velika 
razlika u odnosu na prodaju. 
Najvjerovatnijećemoićispozivom

za dodjelu koncesija nekoj od 
iskusnihkompanija,većdokaznim
na svjetskom tržištu”, najavio
je ministar uz pretpostavku da 
zainteresovanihnećenedostajati.
Pomenuo je interes belgijske Besix 
grupekojauCrnojGoriposlujeod
2013.godine(LušticaBay…).Njeni
su predstavnici u januaru razgovarali 
sa  Markov ićem i  n j egov im
saradnicimaobudućnostiaerodroma
u Podgorici i Tivtu. Ministar nije 
pomenuo turski TAV iako je upravo 
on sa predstavnicima tog holdinga 
razgovarao omogućem zakupu
ovdašnjihaerodroma,zbogčegau
pojedinimkrugovimakolajupriče
kakojeTAVvećviđenipobjednik
nadmetanja o višedecenijskom 
zakupu Aerodroma Crne Gore. 

Predstavnici kompanije TAV 
upoznalisuministraNurkovića
s a  svo jom d j e l a t nošću

navodeći da upravljaju, među
ostalim, aerodromima u Skoplju i 
Ohridu,ausaradnjisafrancuskim
kompanijama i aerodromom Franjo 
TuđmanuZagrebu”,navodiseu
saopštenjuMinistarstvasaobraćajai

pomorstva iz oktobra prošle godine. 
Pasepotenciradiopričeoaerodromu
u Skoplju: „Aerodrom je prilikom 
preuzimanja imao promet od 600.000 
putnika godišnje i letjelo se na 12 
destinacija, a sada ima dva miliona 
putnika godišnje sa 37 destinacija. 
Godišnji rast je 15 odsto”. 

● ČUVARI NACIO-
NALNIH INTERESA: 
Duško Marković i 
Ivan Brajović 
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ministar nurković 
kao mogućeg 
koncesionara 

nije pomenuo tav, 
iako je upravo on sa 
predstavnicima tog 
holdinga razgovarao 
o mogućem zakupu 
ovdašnjih aerodroma, 
zbog čega u pojedinim 
krugovima kolaju priče 
kako su turci već viđeni 
pobjednik nadmetanja

fokus

To  su  moguće  b l agode t i
aranžmanasaTurcima.Ilisabilo
kojimdrugimkoncesionarom.Pričao
zakupu aerodroma Aleksandar Veliki 
ima i drugu stranu. Vlada Makedonije 
je 2010. godine dala svoje aerodrome 
na koncesiju u trajanju od 20 godina. 
Ugovor jepredviđaodagodišnja
naknada koncesionara iznosi 15 odsto 
od ukupnih prihoda aerodroma,pod 
uslovom da on ima manje od million 
putnika.Čimbrojputnikaporaste
iznad milion, a to se u Skoplju 
desilonakontrigodinezahvaljujući
subvencijama koje je Vlada davala 
niskobužetnimkompanijama,ovaj
iznos pada na dva posto prometa. 

Vlada Makedonije je došla 
u  s i t u a c i j u  d a  s u  j o j 
ugovorene subvencije avio 

kompanijamavećeodkoncesionih
prihoda.Isplaćujeihsredstvimaiz
budžeta.TAVjeodložiorealizaciju
preuzetih obaveza u Štipu i Ohridu. 

Koncesioni  model  koj i  je
predstavioministarNurkovićpo
nekim rješenjima – naplata dijela 
koncesije unaprijed, te naknada 
koncesionaru za usluge koje ne plati 
domaćiavioprevoznik–podsjećana
načinnakojisusrpskevlastizimus
ušle u aranžman sa francuskom
kompanijom Vinci Airports. Francuzi 
suseobavezalidaubudžetSrbije
uplate 501 milion eura, uz godišnju 
naknadu od šest do 16 miliona, te da 
investirajupribližno700milionau
održavanje,proširenjeinadogradnju
postojećih terminala, poletno–
slijetnih staza i druge aerodromske 
infrastrukture.Ugovor još nije
objavljen pa se samo pretpostavlja 
daćedoćidootpuštanjaskorodvije
trećinezapošljenihnaaerodromu
Nikola Tesla. Pride, Srbija se izgleda 
obavezaladaćekoncesionaruplaćati
neku vrstu „penala” ukoliko broj 
putnika na nekom drugom aerodromu 
u toj državi pređemillion.Zato
je,nemarećizaprotestegrađana,
Vlada Aleksandra Vučića  od 
grada Niša preuzela vlasništvo nad 
tamošnjimaerodromom.Koji je
zbog niskih taksi privukao veliki 
brojniskotarifnihkompanijaitako
višestrukopovećaobrojputnika.
Tapričaje, izgleda,završena.Što

znaćidabiiputniciizSrbijemogli
ostati bez jeftinije alternativeu
aviosaobraćaju.

Mi se, prema onome što je 
saopštio resorni ministar, nadamo 
da bi koncesionar mogao – za 
mandata ove vlade – u budžet
uplatiti nekih 100 miliona eura. 
Pluspostotakodbudućegprometa.
MinustroškoviMNA.Kojisusve,
samo ne zanemarljivi. Tim prije 
što je nacionalni avioprevoznik 
prošle godine obavio skoro polovinu 
letova sa aerodroma u Podgorci. 
Svaka promjena u njegovom redu 

letjenja mogla bi ozbiljno uticati na 
poslovanjebudućegkoncesionara.
Primjera radi, nakon što je pod 
pritiskomEUMađarskaugasila
nacionalnu aviokompaniju Malev, 
država je došla u situaciju da
koncesionaraerodromauBudimpešti
priprema odštetni zahtjev u visini 
3,5milijardi eura!?Kompromis
jepronađenbezarbitraže.Možete
pretpostavitinačijuštetu.

Sličnepričepratemanje-višesve
aerodromeuokruženjukojisu
u minulih desetak godina dati 

koncesionarima.Slučajno?
Zlatko Mateša ,  p remi je r 

Hrvatske od 1995–2000, još je prije 
15-tak godina novinarima je objasnio 
model koji je, kaže, prepoznao:
„Cijelašablonanovokomponovanog
rasporedamoćiusvijetuidenanačin
daodzemljeprvotražedaprovede
političkereforme.Uprvomkoraku
to je liberalizacija tržišta, dakle
otvaranjedomaćegtržišta,uklanjanje
carinskih i drugih barijera. U drugom, 
privatizacija bankarskog sektora. A 
kaotreće,privatizacijafinancijskog
sektorakrozosiguravajućadruštva
i dr…U četvrtomkoraku traže
privatizaciju infrastrukturalnih
monopola.Kaopeto,privatizacija
kompanija ipoduzeća,pričemu,
naravno, oni izaberu najbolje, a onda 
se vi bavite ostatkom…“. 

Sada  j e ,  tv rde  ve rz i ran i , 
na listi zahtjeva MMF-a prema 
zemljama koje imaju problema sa 
likvidnošču(CrnaGoraspademeđu
takve)visokopozicioniranonajo
prepuštanjukontrole iprofitanad
civilnimaerodromimapoddržavnom
upravom.Moždainetrebadačudi
što crnogorska vlada nije ozbiljnije 
razmatrala alternative. Njih je više. 

Uglavnom, ako najavljena 
koncesijabude realizovanaCrna
Gora će sepridružiti evropskim
zemljama koje su svoje aerodrome 
povjerile na upravljanje stranim/
međunarodnimkompanijama:Srbiji,
Hrvatskoj, Makedoniji, Sloveniji, 
Albaniji,Kosovu,Moldaviji,Kipru,
Portugaliji… „Regionalnom lideru“ 
inepriličidrugonegodabudeu
elitnom društvu. 

Zoran RADULOVIĆ
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U sedmici priče o patriotizmu, olujama,  podgoričkim 
skupštinama, jedna je jedanaestogodišnja 
djevojčica skoro sedam dana čekala  sopstvenu  

smrt sama u bolnici, u Beogradu. Dok su  njeni roditelji 
strahovali u Podgorici  da je živu više neće zagrliti.  
Crna Gora, država u kojoj je rođena,  u kojoj su njeni 
roditelji plaćali poreze,  izlazili na izbore, moguće 
ustajali i na himnu,  ne samo da ne može  da je liječi 
kod kuće, nego nije mogla ni da joj punih sedam dana  

obezbijedi  transport, da 
umre u naručju voljenih.  
U pitanju je  cijelih 600 
kilometara. Koje su za 
nula eura, privatnim 
i državnim avionima, 
uz najveće udobnosti, 
preletjeli ko zna koliko 
puta  brojni ovdašnji 
funkcioneri i njihove 
porodice. Nekad radi 
šopinga, katkad i da 
pogledaju spor tsku 
utakmicu,ali sve radi 
patriotizma, razumije se. 

Dešavalo se i  da 
lete zbog dosade. Eto 
samo pri je  desetak 
dana, ministar odbrane 
P r e d r a g  B o š k o v i ć  
vratio se sa prijema iz 

Tivta u Podgoricu vojnim helikopterom, kako bi 
izbjegao saobraćajnu gužvu na putevima.  Ono, jest, 
frustrijarajuće je na crnogorskim putevima.  Pa i kad 
si tu o trošku građana, u službenom automobilu.  Na 
kraju, šta je jedan džabe let za Boškovića  koji  je državu 
zadužio kao ministar u brojnim resorima,  od sporta, 
turizma do  odbrane. Da se ne pominje doprinos u 
slavljenju Belih orlova. 

 Kako god, helikopter je za ministra, da se ne 
dosađuje u kolonama običnih smrtnika,  espresno  
angažovan po naredbi načelnika  Generalštaba 
Dragutina Dakića.  Čime je vojni ataše u Hrvatskoj 

Ivan Mašulović stigao na proslavu Oluje u Knin, nije 
m poznato. Ako mu je u putu i bilo dosadno, više nije.  
Podigao je domaće nacionalne tenzije i postao  glavna 
vijest  ne samo kod kuće nego i šire.  

Bilo je još avionskih letova ovdašnjih zvaničnika 
koji su završili na naslovnim stranama, pa i kao dio 
dokumentacije  istražnih organa regiona.  Takav je bio 
slučaj sa  letom nekadašnjeg ministra poljoprivrede 
Petra Ivanovića za Pariz i Ženevu, prije više godina. 
Još nije poznato da li je Ivanoviću tu kartu kupio 
Darko Šarić, kako su tvrdili u MANS-u, ili je samo letio 
o našem trošku, kako se pravdao Ivanović. No, to je 
dio neke druge priče.   

Ove nedjelje objavljeno je i da je potpredsjednik 
parlamenta Branimir Gvozdenović šampion u potrošnji 
goriva kada su u pitanju crnogorski poslanici. On je  za 
službeni BMW  u proteklih godinu i po dana potrošio 
6.188 eura goriva.  Monitor je još ranije objavio da 
je samo prošle godine na održavanje službenih 
automobila i za gorivo Vlada izdvojila 12 miliona eura.  
U isto vrijeme za socijalne dodatke utrošeno je  četiri 
puta manje novca.   

Za jedanaestogodišnju djevojčicu država je 
trebalo da utroši oko 1200 eura  za avionske karte. 
Ili jedan let helikopterom kakvim je letio ministar 
Bošković.  Na kraju, roditelji koji žive od 200 eura 
mjesečno, morali su se snaći  da obezbijede novac 
kako bi još jednom vidjeli  svoju djevojčicu vidjeli 
živu.  Kao što su i za njen odlazak u Beograd morali 
sami skupiti novac. Uspjeli su uz pomoć donacija 
pojedinaca i privatnih kompanija.  Karte  koje su 
kupili za njen povratak u Podgoricu će  refundirati 
Fond za zdravstvo. Slava mu.   

naša djeca ne samo da se liječe van ove zemlje 
zahvaljujući  donacijama i sms porukama, nego 
im ova vlast ne može obezbijediti ni da se iz 

inostranstva vrate da umru na rukama svojih očeva 
i majki. Naše  ustanove i institucije su opustošene 
ljušture sa crnogorskom zastavom na ulazu, u službi 
nekolicine. Patriota. Kojima su usta i dalje puna velikih 
riječi. O  državi, crkvi i naciji. I koji će nas tek skupo 
koštati.  

danas, sjutra

Patriote 

»Naša djeca ne samo 
da se liječe van ove 
zemlje zahvaljujući  
donacijama putem  
sms poruka, nego 
im ova vlast ne može 
obezbijediti ni da se 
iz inostranstva vrate 
da umru u zagrljaju 
očeva i majki.  Dok 
ministri lete o našem 
trošku i zbog dosade 
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tačno je da su u Crnoj Gori 
urgoženi svi koji nijesu uz 
vlast, ali je takođe tačno i da 
je među onima koji nijesu 
uz vlast najviše srba. Prosto 
je, samo ljudi neće da vide

srPsKi Poslovi U Crnoj Gori

Opasne igre
p

otcijenio nas je, realno, 
američki predsjednik
Donald Tramp. Od nas 
ne samo da može da

kreneTrećisvjetskirat,većimamo
porencijal da odigramo nastavak 
DrugoginastavakPrvogiprodužetke
obaBalkanskairaznihdrugihratova.
Sve je na stolu: sukob „bjelaša” 
i „zelenaša”,četnika ipartizana,
Osmanlije, ustaše, popovi i komesari, 
braća i nebraća.Sdruge strane,
imamo sasvim solidne šanse da 
spasimo svijet i, prosto, nestanemo. 
Džaba„hiljadugodišnjadržavnost”,
džabanezavisnost, izgradili smo
državuukojojjeklimavosveosim
vlasti. A ona, kao što nijedna nikad 
nije bila, nije zadovijek.

Najnovija rundapočela jekad
je patrijarh srpski Irinej kazao da 
jepoložajcrkveuCrnojGoridanas
gori nego u vrijeme Osmanlija, 
dokjepoložajSrbakaouvrijeme
NezavisnedržaveHrvatske.Teriječi
subilaokidačverbalnihofanzivai
kontraofanziva,kojetraju.Pominjući
NDH,patrijarhjeznaoštaradi.Zato
mu ne treba oprostiti.

PredsjednikCrneGoreMilo 
Đukanovićkazaojekakoočekuje
da patrijarh SPC Irinej povuče
svoju izjavu.Srpskažutaštampa
pod naslovom Diplomatski skandal 
vekazabilježilajedajeĐukanović
izjavom da ono što je patrijarh 
rekao„nikonormalannemoženi
pomisliti” aludirao na „mentalno 
zdravlje patrijarha Irineja, a ovakav 
ispad se ne pamti od sukoba na ovim 
prostorima”. Eto tako.

CrnaGorase,normalno,svrstala
u nekoliko tabora – one koji smatraju 
da je srpski patrijarh u pravu i one 
kojimisledaougroženostiSrbanema
ni govora, ali i na one koji su ocijenili 
dasuuCrnojGoridiskriminisanisvi

koji nijesu pod skutima Demokratske 
partije socijalista.

Uz mrvu dobre volje, da su sve to 
sabrali i oduzeli, mogli su sagledati 
realnost:tačnojedasuuCrnojGori
urgoženisvikojinijesuuzvlast,alije
takođetačnoidajemeđuonimakoji
nijesu uz vlast najviše Srba. Prosto 
je,samoljudinećedavide.Svikoji
nijesuuzpartijenavlastiuCrnoj
Goritežemogudasezaposle.Među
takvima –nijeriječopoliticinego
o proporcijama – ima najviše Srba.

Premapopisuiz2011.uCrnoj
Goriživi178.110Srba.Uprocentima:
28,73.Crnogoracaima278.865ili
44,98 odsto. U aprilu ove godine 

objavljeno je da je Uprava za kadrove 
utvrdilaUpitnikezasprovođenje
istraživanjaonacionalnojstrukturi
zaposlenihudržavnimslužbama.
Rok za dostavljanje podataka 
Ministarstvu za ljudska i manjinska 
pravaistekaoje3.maja.Nijesečulo
dasučinovnicineštoumeđuvremenu
sabrali.

U p r e t h o d n o m  t a k v o m 
ispitivanju,rađenom2015.
pokazalosedasudržavne

jaslenajdostupnijeCrnogorcima.
Uprocentima:Crnogorci 82,11,
Srbi7,30,Albanci1,32,Bošnjaci
4,89, Muslimani 2,19, Romi 0,03, 
Hrvati 0,40.

Pripadnici svih naroda, osim 
crnogorskog, bili su tada manje 
zastupljeniudržavnimslužbama
negoštoimgarantujeUstavkojijemči
manjinama pravo na srazmjernu 
zastupljenostu javnimslužbama,
organimadržavnevlasti i lokalne
samouprave.

Ako Srba ima blizu 29 procenata, 
audržavnimslužbamaihje7,3odsto
– nešto nije u redu.

Srbi vole da se pozovu na 
tajpodatak,alivećinapolitičkih
predstavnikaSrbaneželidapripadnici
tognarodauCrnojGoribudumanjina.
Kadvamtrećinastanovništvanijeni
manjinskinivećinskinarod,imate
sistemsku grešku. I trebalo bi je 

Kad vam trećina 
stanovništva nije 
ni manjinski ni 

većinski narod, imate 
sistemski rebus. i 
trebalo bi ga rješavati 
izgradnjom povjerenja, 
kompromisima, 
traženjem najmanjeg 
zajedničkog sadržaoca 
i tako dalje. to bi radila 
ozbiljna država. ova ne
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rješavati izgradnjom povjerenja, 
kompromisima,traženjemnajmanjeg
zajedničkogsadržaocaitakodalje.
Tobiradilaozbiljnadržava.Ovane.

Ova će, kaže dobro oba-
viještenačaršija,krenutiu
još jednurunduućerivanja

crnogorskog identiteta. Do sada su 
takve akcije uglavnom proizvodile 
kontraefekat.MožeAdnanČirgić
da dobije osam Trinaestojulskih 
nagrada, crnogorskog jezika, kakav je 
propisan novim pravopisom - nema. 
Čaknisasimbolima,štobimoralo
biti jednostavnije, nijesmo u stanju 
daseizborimo.Zaslužujepodsmijeh,
naprimjerto,kadsesnagadržave

pokazuje tako što vam je glavni 
gradod21.majado13.julaokićen
državnimzastavama.Takosene
poštujenidržavaninjenanezavisnost
nidržavnost.

Ne  t reba  očekiva t i  da  će
„popravljanje” identiteta biti 
prepušteno samo propagandi. U 
borbi za „emancipaciju” crnogorskih 
SrbauCrnogorcedržavaćekoristiti
ono što najbolje umije – zastrašivanje 
i ucjenjivanje. I tamo gdje upali, 
pro i zvešće  s amo  gomi l an j e
unutrašnjeggnijeva.Kojićečekati
da provali.

Da. Epizoda sa patrijarhom 
Irinejem imala je idioposvećen
položajuSrpskepravoslavnecrkve
uCrnojGori.Vladajerekladaće
tu stvar uskoro riješiti zakonom o 
vjerskimzajednicama.Jednomga
je bila smislila pa je propalo. Sad 
trebapričekati ividjetištapišeu
novom nacrtu. 

Taman su se stišali odjeci i 
reagovanja oko patrijarha, kad 
su počele pripreme za odlazak
predstavnikaSrba izCrneGore
na kanabe kod predsjednika Srbije 
Aleksandra Vučića. Delegacija iz 
CrneGore izrazila jezabrinutost
zapoložajsrpskezajedniceuCrnoj
Goriiiznijelapredlogeonačinima
na koje bi Srbija mogla da pomogne 
dasetajpoložajpopravi.

VučićjekazaodaćeSrbijauvijek
biti uz svojnarod i zaočuvanje
njegovog nacionalnog identiteta i 
vangranicaSrbije.“Takođe,Srbija
će,kolikomože,uskladusasvojim
mogućnostima,dapomognedase
ekonomski, nacionalni i kulturni 
položajSrbauCrnojGoriunaprijedi,
poštujućidržavuCrnuGoruinjene
zakone”,rekaojeVučić.

Naizgled,Vučićjedelegacijuiz
CrneGorelasnootpravio,džabemu
je Marko Milačić, predsjednik Prave 
CrneGoredarivaogusle.

No Vučićev govor se ne
poklapa sa onim što se 
dešava ispodžita.Srbija,

kao i uvijek u sadejstvu sa Srpskom 
pravoslavnom crkvom, podiže
temperaturu u regionu, kako bi 
njenpredsjednikAleksandarVučić,
preusmjerio pažnju javnosti sa
Kosovakojegćesemoratiodreći,na
maštadrugo.CrnuGoru,Hrvatsku,
svejedno.

Usput,Vučićpričomopomaganju
Srbima,pomažesvomprijatelju,
uzoru kojeg je nadrastao, Milu 
Đukanoviću.Nijeteškopredvidjeti:
okupljanje Srba na beogradski kana-
bemamipoklič–naokupCrnogorci.

srbija u sadejstvu 
sa sPC podiže  
temperaturu 

u regionu, kako bi 
aleksandar vučić, 
preusmjerio pažnju  
sa Kosova kojeg će 
se morati odreći, na 
ma šta drugo - Crnu 
Goru,  BiH, Hrvatsku, 
svejedno. Usput  
vučić pomaže svom 
prijatelju, uzoru 
kojeg je nadrastao, 
milu Đukanoviću. 
okupljanje srba u 
Beogradu mami poklič 
– na okup Crnogorci 

●  POKRENUO NOVI TALAS: 
Patrijarh SPC Irinej  
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snažan je adut Podgorička skupština, vlast 
će ga majstorski koristiti. to sigurno znaju i 
predvodnici srpskih stranaka. odgovor, kojim bi 

objasnili  zašto insistiraju na onome što ide u korist 
dPs-u, izostaje

monitoring
Tok om  p o s j e t e  Vu č i ć u ,

predstavnici Srba izCrneGore
najavili suda ćeobilježiti stotu
godišnjicuodržavanjaPodgoričke
skupštine. 

Eto još jedne divne prilike da 
se stane na branik crnogorstva ili 
srpstva.Pozivajući se na
neimenovane izvore, mediji 
bliski vlasti objavili su da 
ćevladazabranitiproslavu.

Iz Socijaldemokratske 
p a r t i j e  s u  p o d s j e t i l i 
da je  Milo  Đukanović
devedesetih govorio da 
je Podgorička skupština
„važan datum u našoj
istoriji jer je tadakonačno
realizovanavjekovnaželja
južnoslovenskihnarodaza
formiranjem zajedničke
države”. Istakli su da je
Zakonomostatusupotomaka
dinastijePetrovićNjegoš,koji je
inicirao SDP, propisano je da je 
1918.CrnaGoranasilnoanektirana.
„Nepostojidržavakojabidozvolila
proslavu sopstvene nasilne aneksije, 
pamakarsenanjenomčelunalazio
političarkoji jenasilnuaneksiju
sopstvenedržaveveličao”,zaključio
je SDP.

Ako ćemo po demokratskim
standardima, svako ima pravo da 
proslavlja „bezuslovno ujedinjenje” 
i to što seCrnaGora saostalim
južnoslovenskimnarodimaujedinila
kaoparčeSrbije.Kakvagodbila
Podgorička skupština, koliko se
zna,nanjojnijeučestvovaonikoiz
Požarevca.Nikonamnijekriv-sami
pali, sami se ubili. Naravno da oni koji 
sunaumilidaproslavljajuPogoričku
skupštinu,učestvujuuprozvodnji
stvarnosti u kojoj se ideja o smjeni 
vlastiCrnojGoriseliufikciju.

Suština tu ionakonijevažna,
osim što se jasno vidi da se sto 
godina vrtimo oko istih pitanja. 

Važnojedaćevlastproslavljanjeili
neproslavljanjePodgoričkeskupštine,
kaoisvesličnezgode,iskoristitiza
ojačavanjemoći.Krenulojerano,
trajaćedodecembra– gomila se 
lopovlukamožetimeprekriti.

Snažan je adut Podgorička
skupština.Kad kroz firme pod

državnomkapom,kreneprikupljanje
potpisa za poništavanje odluka 
Podgoričkeskupštineudanašnjem
crnogorskom parlamentu, ne bije se 
bojzaCrnuGoru,negozaglasove.

Kodnasse istorijasuludovrti
u krug. Ako „poništavanje” neke 

odlukemoženeštodaznači, zar
ne bi trebalo poništiti i rezultate 
referenduma iz1992.Onogkoji
je organizovala vlast Demokratske 
partije socijalista, na koji je izašlo 
66odstobiračaodkojihjeskoro96
procenata na pitanje - Da li ste za to 
daCrnaGorakaosuverenarepublika
nastaviživjetiuzajedničkojdržavi
Jugoslavijipotpuno ravnopravno
sdrugimrepublikamakojetožele
- odgovorilo „Da”. I tad smo se 
pripojili Srbiji, doduše nenasilno. 
Ako sene računanasilje prema
manjinama,ugrađenoutajprojekat.

„DPS je stranka koja neprestano 
proizvodikonflikteitražiunutrašnje
i spoljne neprijatelje. Sad treba Srbe 
proglasiti unutrašnjim neprijateljima 
i krivcima što nema industrije, što 
je ekonomija loša a sezona propala. 
Zabranairepresijasuovdjekonstante
30 godina, a sada su se sjetili da 
zabranjuju datume iz istorije koje 
su nekada sami slavili”, kazao je 

Vijestima poslanik Nove Budimir 
Aleksić.Parčeodgovoraukojem
bi objasnio zašto predstavnici Srba 
insistiraju na onome što ide u korist 
DPS-u je izostalo.

Ni iz ponašanja vlasti ni iz 
ponašanja dijela, neuporedivo manje 

moćne,opozicije,nenazireseda
ovome imakraja.CrnaGoranije
izgradilasamusebe, lažjepričao
sjedinjenombogatstvurazličitosti
uCrnojGori,svedokcrnogorskih
Srbautojpričinema.CrnaGorase
iznutra razjeda.Kolikogod tome
Srpska pravoslavna crkva i Srbija 
pomažu,manje jevažnood toga
štoCrnaGoranemožedakažeda
jeuradilasveštojedonje.Jernije.

Svakačasthimni idržavnim
zakletvama, aliCrnaGora
nijevječna.Nesamozatošto

ništanijevječno,već izbog toga
što,dabijednadržavabilaozbiljna,
a time i dugotrajna, treba mnogo 
višeodpraznepriče.Neophodnoje
dugo i pametno raditi. I neophodno 
je ne praviti poteze koji donose 
kratkoročnukorist– na primjer 
pobjedu na izborima –dokdugoročno
vode u propast. 

Miloš BAKIĆ
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U potrazi za stočnom hranom su i evropski 
poljoprivrednici. njima su usjevi ovog ljeta 
propadali ne zbog kiše već zbog dugotrajne suše. 

U letoniji i litvaniji još u junu proglašena je vanredna 
situacija, a u Švedskoj je palo tek 12 odsto padavina 
uobičajenih za ovo doba godine, zbog čega su prinosi   
prepolovljeni

tek treba izračunati 
koliko je i na koje sve 
načine ljeto koje je više 
ličilo na jesen, pričinilo 
štete poljoprivredi 
sjevera države. 
Poljoprivrednici već 
sada znaju da su pred 
njima velike teškoće, 
prije svega kad je riječ o 
nabavci hrane za stoku. 
velika vlaga umanjila 
je prinose, ali i kvalitet 
proizvoda u ratarstvu, 
voćarstvu i pčelarstvu

KiŠno ljeto PrePolovilo PoljoPrivredne Prinose na sjeverU

Štetovali svi, 
stočari najviše

U
suncujedevetberićeta,
a u kiši samo jedan”- u 
istinitost te narodne izreke, 
kažupoljoprivrednicina

sjeveru, uvjerili su se i sami tokom 
minuladvamjeseca.Bezrazlike,u
skoro svakoj od sjevernih opština, 
osjetilisukolikomukemožedonijeti
kišno ljeto i niske temperature. 
Nema oblasti poljoprivrede gdje 
meteorološki  uslovi tokom minula 
dva mjeseca nijesu umanjili prinose 
ilioslabilikvalitet,anajčešćeoboje
istovremeno, tvrde stručnjaci i
poljoprivrednici. 

Najteže je stočarima.Livade
koje je trebalo da budu pokošene 
okoPetrovdana(12.jul),jošsupod
otkosima, a sijeno koje su i uspjeli da 
pokupe slabog  je kvaliteta ili gotovo 
neupotrebljivo za ishranu stoke.  
Cijenestočnehrane,predviđaju,biće
previsoke,ali je jošvećiproblem
štosesijenonećeimatigdjekupiti.
Naročitoteškobićeugazdinstvima
gdjeseumanjojmjerikoristisilažna
ishrana stoke. 

Biološkinja s dugogodišnjim
iskustvomuzaštitiživotnesredine
mr Rita Barjaktarović kaže za
Monitor da klimatske promjene 

koje se dešavaju proteklih godina 
predstavljaju jednuodnajvećih
prirodnihprijetnjiskojimasesuočava
čovječanstvo,kakosekološkog,tako
i s ekonomskog i socijalnog aspekta. 

„Poljoprivreda je jedan od 
najranjivijih sektora kada su u pitanju 
klimatske promjene. Poljoprivredna 
proizvodnja direktno zavisi od 
klimatskihfaktora,pajezbogtoga
najveći izazovuprilagođavanju
očekivanimefektimaklimatskih
promjena adaptacija u oblasti 
proizvodnje hrane. Ova godina je 
bila ekstremna s klimatskog aspekta, 
ivećsadmožemokonstatovatida
će to imati negativneposljedice
na poljoprivreduCrneGore“–
objašnjava ona. 

Stočar izKolašinaRadoman 
Obrenović za ishranu šest 
krava svakog ljeta treba da 

pokosi oko 50.000 kvadratnih metara 
livada. Taj posao ranije je završavao 
tokom prve polovine jula. Ovog 
ljetakosidbunećezavršitiprije15.
avgusta.

“Sve je uništeno. Sijeno koje smo 
uspjeli da pokupimo vrlo je lošeg 
kvaliteta.  Ne pamtim ovako grdne 
godine.  Ne znam šta da se radi, jer 
jeočiglednodasijenanećebiti,aito
štobudebićevrloskupo“-kažeon.

Čekajućidaprestanekiša,na
mnogim livadama trava je prestarala. 
Sijenavećsadanemadasekupi,a
malekoličinekojesuibilenaprodaju
dostigle su cijenu od 0,20 eura po 
kilogramu.

“Jošse tačnoneznakolikoće
sijena nedostati, ali je sigurno da 
slijede velike nestašice. Pokušao 
sam ovih dana da za neke prijatelje 
izDanilovgradaiNikšićanabavim
sijeno u Pljevljima ali nijesam  uspio. 
Nikonijeimaozaprodaju,ažalese
da im mnogo nedostaje i za vlastitu 
stoku. Nema ga ni u Podgorici, jer je 
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livade koje je trebalo 
da budu pokošene 
oko Petrovdana  (12. 

jul), još su pod otkosima, 
a sijeno koje su i uspjeli 
da pokupe slabog je 
kvaliteta ili gotovo 
neupotrebljivo za ishranu 
stoke. Poljoprivrednici 
predviđaju da će cijene 
stočne hrane biti 
previsoke, a još je veća 
nevolja što se sijeno neće 
imati gdje kupiti

majbiokišovitujužnomdijeluCrne
Gore,kadajetamokosačkasezona
ujeku.I tamošnjimstočarimafali
bar po polovina hrane za stoku. U 
regionujesličnasituacija.Prednama
je mnogo nevolja“ – kažestočar
Ratko Pejić iz Mojkovca.  

Onprocjenjuje idaćesilažna
hrana biti skupa zbog nepovoljnih 
vremenskih prilika u regionu, s 
obziromnatodasetavrstastočne
hrane uglavnom uvozi. 

Niratari,voćariipčelarinijesu
bilipošteđeniposljedicačestihkiša.U
skoro svakoj poljoprivrednoj kulturi 
velika vlaga znatno je umanjila 
kvalitet.Mnogiprizvođačivećse
sadažaledakrompirtrune,avoćari
da nedozreli plodovi otpadaju. Vlaga 

je pogodovala i razvoju mnogih 
biljnih bolesti. 

„Vlažanvazduhikišapogodovali
surazvojuraznihbolesti.Proizvođači
krompira jedva su se izborili s 
plamenjačomanisuostalepošteđene
raznih bolesti ni mnoge ratarske 
kulture. Ovo ljeto ostavilo je 
posljedice i na žitarice.Upravo
sadažanjempšenicučijezrnonema
auobičajenu težinu“–kaže ratar
Milivoje BulatovićizKolašina,koji
ima zakupljene njive u više mjesta 
uCrnojGori.

Zbog vlage korov je bujao 
na  njivama gdje je posijana 
heljda.Tojeznatnootežalo

radove,aliiposkupiložetvu.
Ovagodinabićejednaodlošijih

izapčelare.Kakoobjašnjavajuiz
nekolikoudruženja,odpolovinejuna
dopolovinejula,zbogkiše,pčelesu,
uglavnom, trošile sakupljeni med. 
Pčelarikojisuuspjelida izvrcaju
med do polovine juna imali su neke 
koristi, ostali ne.  

 Loše  vremenske  pr i l ike ,
napominjeRitaBarjaktarović,uticale
su inapojavubolesti i štetočina,
zbogčegajeneophodnapojačana
zaštita pojedinih biljnih kultura. 
Onaupozoravadaćeovakvagodina,
proizvestiniznevolja.„Očekivani
rast cijena poljoprivrednih proizvoda 
ćeuticati  na standardgrađana.
Klimatski ekstremi koji su nas
zadesiliovegodine,negativnoutiču
inaruralnuinfrastrukturu,naročito
putnu,dovodećidoerozijezemljišta
iklizišta,štododatnootežavaživot
i rad na selu. Materijalna dobra, 
neophodna za razvoj poljoprivrede 
suugrožena,štododatnouvećava
t r o škove  u  po l j op r iv r edno j 
proizvodnji,autičeinaBDP“.

Premanjenim riječima,Crna
Gora pripada jednom od regiona 
kojićetrpjetinegativneposljedice
klimatskih promjena po zdravlje 
stanovništva, ekonomski razvoj, 
dostupnost prirodnih izvora i 
proizvodnjuhraneubudućnosti.

„Nadležniorgani javneuprave
moraju se u što skorijem periodu  
pripremiti za ovakve klimatske 
ekstreme,stvarajućiinstitucionalne,
administrativne i  f inansijske
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zaŠtita i zdravlje zaPosleniH Bez sistemsKe PodrŠKe

eć pet  godina nema
o r g a n i z o v a n i h 
sistematskih pregleda 
za  oko 500 radnika 

KombinataaluminijumauPodgorici.
RadniciElektrolizeiLivnice,koji
rade u ekstremnim uslovima i koji su 
douvođenjastečajaujulu2013.imali
obavezne preglede svake godine, 
više nemaju na to pravo. Uzalud 
štosubronhijalnaastmaihronično
trovanjefluorom,odkojihoboljevaju,
usamomvrhuprofesionalnihbolesti
uCrnojGori.

„Prijeuvođenjastečajapregledi
subiliobavezni i rađenisusvake
godine. Da se preduprijede bolesti, 
ali i da se utvrdi radna sposobnost. 
Oduvođenja stečaja toganema,
kao što radnici nemaju pravo ni 
nagodišnjiodmor.Žalili smose
Inspekciji rada, ali oni su se proglasili 
nenadleženimdokjeKAPustečaju,
kazali su nam da je sve to u domenu 
stečajnogupravnika“,kažezaCentar
za istraživačkonovinarstvoCrne
Gore(CIN-CG)Sandra Obradović, 
predsjednica Sindikata metalskih 
radnika. 

PrimjerKAP-a pokazuje do

koje mjere je sistem zaštite na radu 
urušen zajedno sa zatvaranjem 
fabrika i nestankom industrije.
Ali, nije usamljen. Specijalista 
zaštite na radu, koji je insistirao na 
anonimnosti,zaCIN-CGkažeda
je,štosetičeobaveznihljekarskih
pregleda, situacija loša i u policiji, 
vojsci,aposebnojeproblematična
kodtaksistaisvetraženijihvozača
šlepera.  Naglašava da brojni 
„profesionalci“takonikadneprođu
osnovne psihijatrijske provjere ili 
testove na psihoaktivne supstance. 

Kaoalternativauvijekpostoji
mogućnostda sezaparminuta i
par desetina eura izvadi ljekarsko 
uvjerenje u nekoj od privatnih 
zdravstvenih ustanova. 

„Zbog mogućnosti  zarade,
posljednjih godina registrovano je 
više privatnih ambulanti od kojih 
većina ne ispunjavaju uslove u
pogledu prostora, kadra i opreme za 
jednu ovakvu djelatnost. Poštovanje 
s t ručnih  kr i te r i juma u  ovim
ustanovamačesto jepodznakom
pitanjasvedodrastičnihprimjera
izdavanja ljekarskih uvjerenja, a 
da pacijent uopšte nije prisutan. 

Biološkinja s 
dugogodišnjim 
iskustvom u zaštiti 

životne sredine mr rita 
Barjaktarović kaže da 
klimatske promjene koje 
se dešavaju proteklih 
godina predstavljaju jednu 
od najvećih prirodnih 
prijetnji s kojima se 
suočava čovječanstvo, 
kako s ekološkog, tako i s 
ekonomskog i socijalnog 
aspekta 

preduslove adaptacije na klimatske 
promjene, što nam je i  jedan 
od zadataka na putu evropskih 
integracija, prepoznatih u okviru 
Poglavlja 27“, zajključuje mr
Barjaktarović.

Upotrazizastočnomhranomsui
evropski poljoprivrednici. Njima su 
usjevi ovog ljeta propadali ne zbog 
kiševećzbogvisokihtemepraturai
dugotrajnesuše.ULetonijiiLitvaniji
još u junu proglašena je vanredna 
situacija, a u Švedskoj palo je tek 12 
odstopadavinauobičajenihzaovo
dobagodine,zbogčegasuprinosi
žitaricaprepolovljeni.Situacijanije
ništa bolje ni u Holandiji, Poljskoj, 
Bjelorusiji,Češkoj,Njemačkoj.Ovo
ljeto je upozorenje za sve. 

Dragana ŠĆEPANOVIĆ 
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Medicina rada 
– ne radi

za 500 radnika KaP-a više se ne obezbjeđuje 
obavezni godišnji ljekarski pregled. situacija je 
loša i u policiji, vojsci, a posebno je problematična 
kod taksista i sve traženijih vozača šlepera. Brojni 
,,profesionalci“ tako nikad ne prođu osnovne 
psihijatrijske provjere, ili testove na psihoaktivne 
supstance

Ili da doktori, koji tu honorarno 
rade,ostavesvojepečate i sestra
jednostavno ispečatirauvjerenje i
’proda’ ga pacijentu“, tvrdi ljekar sa 
kojim smo razgovarali. 

U privatnim zdravstvenim 
ustanovama ordinira devet doktora 
medicine rada, a naš sagovornik 
objašnjava da se uglavnom radi o 
ljekarima koji su u penziji.  

Od nekadašnjih 47 doktora 
medicine rada, u javnom 
zdravstvu je ostalo tek 

nekoliko.UCentru zamedicinu
rada u Domu zdravlja na Starom 
Aerodromu u Podgorici radi peti još 
parudomovimazdravljaširomCrne
Gore. Ukupno ispod  deset. Ni nakon 
više insistiranja, iz Ministarstva 
zdravlja nam nijesu dostavili podatke 
otačnombrojudoktoramedicinerada
u javnom zdravstvenom sistemu. 

Ostali doktori medicine rada, više 
od30,moralisudase„prekvalifikuju“
u izabrane doktore. 

„Kada je  uveden projekat
izabranogdoktorausklopureforme
primarne zdravstvene zaštite, 
većinaspecijalistamedicineradase
opredijelila da to bude, vjerovatno iz 

bojazni da ne ostanu bez posla. Time 
su se udaljili od svoje osnovne struke 
i prestali da se edukuju u tom smjeru. 
Nastavili su, ipak, da  kroz dopunski 
rad obavljaju preglede iz medicine 
rada, iako u normalnom sistemu za to 
nebimoglidaproduželicencuzbog
nedostatkastručnogusavršavanja.
Sve je to dovelo do postepenog 
urušavanja struke“, objašnjava naš 
sagovornik uz napomenu da je broj 
specijalista medicine rada svake 
godine sve manji, a zbog neriješenog 
statusa sve je manje interesovanje 
mladih za ovu granu medicine.

SvetojeuslovilodauCrnojGori
nemamo skoro nikakve podatke o 
profesionalnimbolestima.

„Nema ni podataka da li  i 
zaposleniuCrnojGoriobolijevaju
odistihbolestikaoštojetoslučaju
ostalom dijelu Evrope“, upozorava za 
CIN-CGĐina JankovićizUdruženja
zaštite na radu.Ovo udruženje
podržavameđunarodnukampanju
o smanjenjima rizika na radnom 
mjestu:,,Minismobiliumogućnosti
dadostavimostatističke,pouzdane
podatkeoprofesionalnimbolestima
u našoj zemlji, jer takvih podataka 
nema“,objašnjavaJanković.

„Nažalost,višenemogunida

se sjetim kad je to zadnji put bilo, 
niti kad sam imao pacijenta sa 
dijagnostikovanomprofesionalnom
bolešću“,kažedoktormedicinerada
sa kojim smo razgovarali. On navodi 
dauCrnojGorinikadanijepostojao
registar profesionalnih bolesti.
Objašnjavada„važećimzakonomo
penzijskom i invalidskom osiguranju 
nije definisano ko je nadležan
za priznavanje profesionalnih
bolesti,postupakprijaveivođenja
registra“: „UCrnojGori nikada
nijebilomogućedijagnostikovati
profesionalnebolesti.Decenijama
unazadpacijenti su upućivani u
Institut za medicinu rada i radiološku 
zaštitu„DrDragomirKarajović“u
Beogradukojijereferentnaustanova
za ovu oblast medicine“.

U praksisedešavajuslučajevida se zaposlenima kojima 
suu InstitutuuBeogradu

potvrdiliprofesionalnubolesttone
priznaje u našim institucijama. Iz 
Fonda za zdravstveno osiguranje 
su zaCIN-CGodgovorili da je
„Zakonom  o  z d r av s t v enom
osiguranju propisano da se iz 
obaveznog zdravstvenog osiguranja 
neobezbjeđuju sredstva, između
ostalog i za: medicinska ispitivanja 

● ČESTO BEZ IKAKVE 
ZAŠTITE NA RADU: 

Radnici
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radiutvrđivanjazdravstvenogstanja,
tjelesnogoštećenja i invalidnosti
u postupcima kod drugih organa 
i  o rg a n i z a c i j a ,  z d r a v s t v e n i 
pregledi radi izdavanja uvjerenja 
o zdravstvenoj sposobnosti, osim 
izdavanja uvjerenja o zdravstvenoj 
sposobnosti nezaposlenih lica u 
svrhuzapošljavanja i specifičnu
zdravstvenu zaštitu zaposlenih koja 
se ostvaruje na osnovu ugovora 
izmeđuposlodavca izdravstvene
ustanove u skladu sa posebnim 
zakonom“. 

Uputili su nas na Ministarstvo 
rada i socijalnog staranja od kojeg 
nijesmo dobili odgovore. 

Vlada je primijetila haos u ovoj 
oblasti, pa je još januara 2010. 
usvojenaStrategijazaunapređivanje
zdravlja zaposlenih i zaštitu na radu 
2010–2014. Sve se odigravalo u 
organizacijiKancelarijeSvjetske
zdravstvene organizacije, a u 
saradnji sa Ministarstvom zdravlja. 
Prema pomenutom Akcionom 

planu,predviđeno jedaseZavod
zamedicinuradaformiradokraja
2010., ali se to nije desilo.

I novomStrategijomunapređivanjamedicineradauCrnojGorisa
Akcionim planom za period 

2015–2020,predviđenojeotvaranje
Zavoda.PomenutaStrategija, iako
obavezujuća, ne ispunjava se u
cjelosti.

„Nažalost, iako jeStrategijom
zaunapređivanjemedicineradau
CrnojGori2015–2020., sa Akcionim 
planom implementacije, za drugi 
kvartal2016.godinebilopredviđeno
osnivanje Zavoda zamedicinu
rada, sa ciljem promovisanja 
radnesposobnosti, funkcionalnog
kapaciteta i ukupnog zdravlja radno 
aktivnepopulacijeuCrnojGori,kao
iunapređivanjakvalitetanjihovog
života,dotoganijedošlo“,kazali
su nam u Upravi za inspekcijske 
poslove. 

NepostojanjeZavodadovodi
do brojnih problema.  „Listu

profesionalnih bolesti utvrđuje
svaka država posebno,  a l i  u
nedostatkuZavoda zamedicinu
rada,nateritorijiCrneGorenepostoji
referentnaustanovakojaverifikuje
profesionalnebolesti,kaoniregistar
istih,većse toradiuInstitutuza
medicinu rada i radiološku zaštitu u 
Beogradu“,objašnjavajuizUprave
za inspekcijske poslove. 

IzUdruženjakažudajenajveći
problem u „nedostatku procedura, 
čak tolikoda se ne znani da li
ljekar pojedinac ima pravo da utvrdi 
profesionalnooboljenje“.

Ministarstvo rada i socijalnog 
staranja je 2004. donijelo Pravilnik 
outvrđivanjuprofesionalnihbolesti.
Njimejepobrojano56profesionalnih
bolesti, utvrđena radnamjesta,
odnosno poslovi na kojima se te 
bolesti pojavljuju, kao i uslovi pod 
kojimasesmatrajuprofesionalnim
bolestima. 

„Lista profesionalnih bolesti
nesadržibrojnenoveinedovoljne
prepoznate rizike i bolesti koje 
su došle s novim tehnološkim, 
društvenim i organizacijskim 
promjenama“,kažeĐinaJanković.

Radiseozatvorenoj listi,kaže
Ivana MihajlovićizUSSCG,koja
nepredviđamogućnostdaseidruga
oboljenja za koja se na osnovu dokaza 

Nema podataka, 
pa pada broj oboljelih

I dok međunarodne organizacije upozoravaju da će se broj 
profesionalnih oboljenja, pa i smrtnih ishoda na radu do 2020. povećavati, 
kod nas ta pravila ne važe. 

U Crnoj Gori ne postoje pouzdani podaci o incidenci i prevalenci 
profesionalnih bolesti, kao ni o ukupnom broju povreda na radu 
posljednjih godina, uključujući podatke o njihovoj strukturi po težini, 
zanimanjima, dobu, polu, djelatnostima, kvalifikaciji povrijeđenih 
osoba itd., navodi se u Vladinoj Strategiji za unapređivanje medicine 
rada 2015-2020. 

Kad nema podataka, statistika isijava optimizam. Tako, Strategija 
navodi da je, prema raspoloživim podacima, u periodu 1994-2000. 
verifikovano 213 profesionalnih oboljenja (prosječno 30,4 osoba 
godišnje), dok u periodu 2001-2008. taj broj drastično pada na 76 
profesionalnih oboljenja (prosječno 9,5 osoba godišnje), od kojih su 
prednjačile: vibraciona bolest (151 zaposlenih), profesionalna bronhijalna 
astma (54 zaposlenih) i hronično trovanje fluorom (29 zaposlenih). 

U periodu 2009-2015. verifikovano je samo 10 profesionalnih 
oboljenja (prosječno 1,6 zaposlenih godišnje). Među priznatim 
profesionalnim bolestima prednjači bronhijalna astma koja je priznata 
kod šest radnika. 

Ne postoje analizirani podaci o broju korisnika bolovanja do 30 
dana, koje je u nadležnosti izabranih doktora, kao ni o broju izgubljenih 
radnih dana u toj kategoriji. Zna se samo da su najčešće grupe bolesti 
bile: zloćudni tumori, duševni poremećaji, bolesti sistema krvotoka, 
povrede i bolesti mišićno-koštanog sistema.

● ĐINA JANKOVIĆ: 
„Nema ni podataka 
da li i zaposleni u 
Crnoj Gori obolijeva-
ju od istih bolesti kao 
što je to slučaj u osta-
lom dijelu Evrope“,
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možeutvrditidasuprofesionalna,
odnosno da su posljedica uticaja 
različitihštetnostinaradnommjestu,
na nju dopišu. 

Ona ukazuje na potrebu kreiranja 
otvorene ili poluotvorene 
listeprofesionalnihbolesti.

Navod i  da  j e  Međunarodna
organizacija rada 2010. revidirala 
listuprofesionalnihoboljenjakoja
sadrži tzv. „otvorene stavke“,
kojeomogućavajuprepoznavanje
zanimanja i  bolesti  koji  nisu 
obuhvaćeni samom listom.Na
evropskoj listi profesionalnih
oboljenja nalaze se 62 bolesti.

U vladinim dokumentima se 
navodenovifaktoririzika:hemijske
supstance i materije, sa novim i 
nepoznatim opasnim efektima,
nove biotehnološke kancerogene 
materije, alergogene supstance, 
visokofrekventno nejonizujuće
zračenje, psihosocijalni stres,
ergonomskineodgovarajućidizajn
radnog prostora itd. Sve prepisano i 
neprimjenjivoudomaćimuslovima.

Strah od gubitka posla, nesigurni 
oblici rada, borba za opstanak u 
vrijemeneprekidnekrize,sveveći
zahtjevi koji se postavljaju pred 
radnike i to za veoma niske zarade, 
prouzrokuju svakodnevni stres koji 
i te kako ostavlja traga na zaposlene. 

, ,Kako smo, od određenih
stručnjakaizrazličitihoblasti,imali
prilike da saznamo, u posljednjih 
desetak godina imamo tendenciju 
porasta broja zaposlenih koji imaju 
psihičkeproblemezbogstresana
radnom mjestu. Iz naše prakse, 
takođe,svevećijebrojnašihkolega
koji se javljaju sa raznim problemima, 
bilo da se radi o nekoj vrsti mobinga 
ili prostog straha od gubitka posla 
ilipritiskakojiosjećajuzbogobima
posla i radnih zadataka koji se pred 
njihpostavljajuuveomaograničenim
rokovima“,kažeMihailovićidodaje
da je broj takvih radnika alarmantno 
visok. 

PodaciMeđunarodneorganizacije

Broj profesionalnih bolesti  Crnoj Gori

1994 21 213 profesionalnih 
oboljenja (prosječno 30,4 
osoba godišnje)1995 33

1996 35

1997 25

1998 40

1999 12

2000 47

2001 19 76 profesionalnih 
oboljenja (prosječno 9,5 
osoba godišnje)2002 13

2003 12

2004 11

2005 3

2006 3

2007 5

2008 10

2009 0

od 2009. do 2015.   -  10 profesionalnih oboljenja 
(prosječno 1,6 zaposlenih godišnje)

rada(MOR)govoredazbogpovreda
na radu i profesionalnihbolesti
državagubiokočetiriodstobruto
nacionalnog dohotka. Ekonomski cilj 
državeiposlodavacabitrebaloda
budedasačuvajuzdravljeradnika.
PoštujućidirektiveEU,Vladajekao
preventivnu mjeru u zakonodavstvo 
uvrstila da bi poslodavci trebalo 
da izrade akt o procjeni rizika na 
radnom mjestu. Prema dostupnim 
vladinim podacima u periodu od 
2007. do 2014. taj akt je od 25.000 
poslodavacakojiposlujuuCrnoj
Gori, izradilo samo njih 1.200, ili 
4,8 odsto. 

Predrag NIKOLIĆ

● SANDRA OBRADOVIĆ: 
,,Od uvođenja stečaja 
radnici nemaju pravo ni 
na godišnji odmor’’

monitoring



br. 1451 / petak /10. avgust 2018.22

znaci

Bezakonje
ima li koga da smijeni direktora agencije za 

sprečavanje korupcije. ili da ukinemo sudove 

JošjednomjesudutvrdiodaAgencijazasprečavanje
korupcije(ASK),načelusaSretenom Radonjićem 
kršizakondokrazrješavačlanovecivilnogsektora

uupravljačkimstrukturamaustanovaiinstitucija.
UpravnisudCrneGoreovesedmicejeproglasio

nezakonitom odluku kojom jeASK razriješila
direktoricu MANS-a Vanju Ćalović Marković iz 
Savjeta teustanove, tvrdećida jeonaukonfliktu
interesa. 

Prethodno su sudovi ocijenili i da su nezakonite bile 
iodlukekojimasuizSavjetaRTCGrazriješeniGoran 
Đurović i Nikola Vukčević jer su navodno prekršili 
Zakonosprečavanjukorupcije.Postupkeprotivnjih
pokrenulajeAgencijanačelusaRadonjićem,adovršio
parlament.Cijeluovuakcijudioovdašnjegcivilnog
sektoraimeđunarodnerelevantneadresesuvidjele
kaopritisakvladajućepartijenanekadašnjudržavnu
televiziju. Odnosno na pojedince koji ometaju DPS da 
ponovouspostavipunukontrolunadRTCG.Presude
koje jedna za drugom govore o nezakonitom djelovanju 
ASKsamosujošjednapotvrdatakvomstavu.

„Ovapresudajepokazaladaseradiloopolitičkom
postupku, jer je sud utvrdio da ne stoji nijedan od navoda 
izrješenjadirektoraASKSretenaRadonjića.Nažalost,
ja sam sve argumente iznijela pred Skupštinu i javnost, 
alitoposlanicimavladajućepartijenijebilodovoljno.
Daživimoupravnojdržavi,nekobizbogkršenjazakona
moraodaodgovara,aliRadonjićjetudabislušao,ane
da bi poštovao zakon», prokomentarisala je posljednju 
presuduUpravnogsudaVanjaĆalovićMarković.

Radonjićameđutimnesamodanemakodasmijeni
jer uporno krši zakon, nego potpuno bez reakcije 
prolaziinajnovijanajavaAgencijedaćeopetrazriješiti
direktoricu MANS-a, bez obzira na ovu presudu 
Upravnog suda. 

IzASKjetakonajavljenodaće„urokuod30dana
donijetinovuOdlukukojomsepotvrđujeevidentni
sukobinteresabivšečlaniceSavjeta,VanjeĆalović
Marković“.

Moždadaukinemosudove.

M. PEROVIĆ KORAĆ 
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Sve za ljepotu
estetska hirurgija je ekstremno odgovorna i teška 
hirurška disciplina!  na operacioni sto dolazi  
potpuno zdrava osoba koja se ne operiše zbog 
zdravstvenog problema, a mogu da se dese sve 
moguće komplikacije kao kod bilo koje druge 
hirurške intervencije 

m

ŽarKo BoroviĆ, sPeCijalista Plastične HirUrGije 
intervju

ONITOR: Ranije je 
estetska hirurgija bila 
tabu tema u Crnoj Gori. 
Je li i danas?

BOROVIĆ: Imam utisak da 
su svi tabui vezani za estetsku i 
plastičnuhirurgijuodavnorazbijenii
prevaziđeni.Ranijesupacijentidosta
sramežljivodolaziliuordinaciju
stideći se i sebe i ljekara. Ikrili
su to što im se radi i od rodbine i 
okoline. Danas je situacija potpuno 
drugačija.Ogromanbrojpacijentkinja
i pacijenata  dolazi po preporuci 
onihkoji su tovećuradili što je
pokazateljdaonipričajuo tome
bez ikakvih predrasuda. Dokaz da to 
nijetabujeisvevećibrojpacijenata
koji se podvrgavaju esteteskim 
intervencijama razne vrste. 

MONITOR: Zbog kakvih se 
intervencija najčešće obraćaju?

 BOROVIĆ: U Crnoj Gori
najčešćesetražeintevencijekojesu
najčešćeiuEvropi.Tosuuvećanje
grudi, zatezanje stomaka, korekcije 
kapaka i klepmavih ušiju i liposukcija 

raznih djelova tijela. Od takozvanih 
nehrirurškihintervencijanajčešćisu
tretmani hijaluronskom kiselinom 
uciljuuvećanjausanai„peglanja”
bora, tretmani bora botoksom, kao i 
razni tretmani laserom – uklanjanje 
kapilara,ožiljakaodakniitd.

MONITOR: Koje su starosne 
dobi Vaši pacijenti?

BOROVIĆ:  Od  osam do 

osamdeset osam godina. Ne postoji 
gornjastarosnadobkojaograničava
estetskekorekcije.Jedinoograničenje
je opšte zdravlje pacijenta i da 
li postoje neke kontraindikacije 
da se uradi intervencija. Godine 
nisu prepreka za to. Postoji donja 
granica,kojajeobično18godina,
i to ne samo zbog punoljetnosti 
propisane zakonom, nego zato 
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Žene najčešće traže korekciju grudi silikonima, a 
česte su i intervencije smanjenja grudi ili njihovo 
podizanje. Kod muškaraca su najčešće korekcije 

kapaka i klempavih ušiju  

intervju

Pjevačice nisu  
najbrojniji pacijenti

monitor: U javnosti vlada uvjerenje da se plastičnim 
hirurzima najčeše obraćaju pjevačice i glumice. Obraćaju li Vam 
se i takozvani obični  ljudi?

BoroviĆ: Ogroman broj pacijenata, koji traže estetske korekcije 
ne samo u Crnoj Gori nego i na svih šest kontinenata, jer sam 
imao priliku da se u to uvjerim u raznim klinikama, su takozvani 
obični ljudi. Devedeset osam posto su žene i muškarci profesija i 
zanimanja koje nemaju veze sa javnim životom, a posebno ne sa 
estradom. Osobe sa estrade, odnosno pjevačice, često daju publicitet 
i estetskoj hirurgiji tako što se slikaju u raznim magazinima, žutoj 
štampi, na televizijama i na osnovu toga stiče se potpuno pogrešan 
utisak o estetskoj hirurgiji. Prvi pogrešan utisak je da su one glavni 
pacijenti, a drugi što mnogi poistovjećuju estetsku hirurgiju sa 
njihovim izgledom. To je pogrešno, jer smo  svjedoci da tu ima puno 
pretjerivanja – ogromne usne, ogromne grudi, neprirodan izgled... 
To nije cilj estetske hirurgije, ali kad se pomene estetska hirurgija 
mnogi odmah pomisle na ogromne grudi i usne i zategnuto lice. 
To je potpuno pogrešna predstava o estetskoj hirurgiji.     

što do tih godina nije završeno 
formiranjetijela.Neprihvatljivojei
besmislenoraditiuvećanjegrudiprije
navršene 18. godine, kada još nije 
završenoformiranjetijela.Izuzetak
su korekcije na klempavim ušima, 
koje se mogu uraditi poslije šeste 
godineživotakadajezavršenrazvoj
ušne hrskavice. I ta se intervencija 
preporučujeprijenegodijetepođeu
školudanebibiloizloženotraumama
zbog ismijavanja okoline. 

MONITOR: Mnogi misle da 
se ljudi podvrgavaju  plastičnim 
operacijama zbog raznih kompleksa?

BOROVIĆ:  Ne znam kako bih 
nazvao te smetnje koje pacijenti imaju 
zbog raznih estetskih nedostataka – da 
li su to kompleksi, neka nesigurnost u 
sebe ili nezadovljstvo samim sobom, 
ali svakako to su pacijenti koji imaju 
realan estetski problem i problem koji 
impredstavljapsihičkubarijeruu
svakodevnomživotuiaktivnostima.
Intervencije,naprimjer,traživeliki
broj djevojaka koje imaju nerazvijene 
grudi. Imajućiuvidudasugrudi
simbolženstvenostizatotrebaimati
razumijevanja, jer neprihvatljivo je 
datakvedjevojkečitavživotbudu
iskompleksirane zbog tog svog 
nedostatka kad ga mogu riješti 
rutinskom hirurškom intervencijom 
začitaviživot.Toseodnosiinadjecu
koja imaju klempave uši, jer druga 
djeca nekad znaju biti veoma surova 
prema takvoj djeci – izruguju im se, 
nadijevaju im nadimke... 

Tovažiizasvedrugeestetske
korekcije.Danasiženeimuškarci
svevišedržedosebeiuciljuljepšeg
izgleda obraćaju se plastičnim
hirurzima zbog podbulih kapaka, 
naboranog lica, opuštenih grudi... 
Atosesamomožeriještihirurškom
intervencijom.          

MONITOR: Kakve intervencije 
najčešće traže žene?

BOROVIĆ: Najčešće se radi
korekcijagrudisilikonima,ačeste

su i intervencije smanjenja grudi ili 
njihovopodizanje.Takođe,često
se radi korekcija kapaka, zatezanje 
stomaka i liposukcije.

MONITOR: A muškarci?
BOROVIĆ:Kodmuškaraca

su najčešće korekcije kapaka i
klempavihušiju,ačestodolazeina
tretmaneborabotoksom.Čestesu
i liposukcije stomaka i smanjenje 
grudi, jer ima muškaraca koji imaju 
problem takozvane ginekomastije, 
odnosnodasuimgrudiuvećane.To
ječestproblemikodmlađihikod
starijih muškaraca.

MONITOR: Danas sve češće 
možemo vidjeti djevojke sa uvećanim 
usnama... 

BOROVIĆ: Takva pretjerivanja, 
takve ogromne usne ja ne radim,  a 
siguransamnivećinamojihkolega.
Nažalost, takvevrste intervencija
rade se svuda– pokozmetčkim
i frizerskim  salonima, zubnim

ordinacijama...Ljudikoji to rade
čestonisuzatoedukovaninitiimaju
kriterijume da to urade  na adekvatan 
način.

Dođemivelikibrojpacijentikinja
sa takvimisličnimželjama,ali ja
takveželjenikadneispunjavam.U
novije vrijeme došao mi je veliki broj 
pacijentkinja da im smanjim usne 
kojesupovećalekodnekogadrugog.
Kadseuusneubrizgahijaluronska
kiselina, privemeni preparat koji 
traje godinu, to i nije neki problem. 
Ali, veliki je problem kad se ubrizga 
trajnipreparatkojimožebitištetan.
Kada takvepacijentkinjedođuda
im se smanje usne to je veoma 
komplikovana, radikalna i rizična
procedura. 

MONITOR: Cil j  es te tske 
hirurgije je da nešto izgleda prirodno 
i lijepo. Uspijevate li  da Vaše 
interevencije budu takve?

BOROVIĆ:Kada,naprimjer,
radim usne, cilj mi je da to uradim 
takodanikonemožeprimijetitida
tonisuprirodneusne.Tovažiiza
sve ostale intervencije. Nešto što 
neizgledaprirodnonemožebitini
lijepo.Siguransamdanatajnačin
radi ivećina savjesnihplastičnih
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intervju
hirurga. Svaki estetski hirurg treba 
dauradineštoonakosačimese
slaže,aneda ispunjavanerealne
željepacijenata.

MONITOR: Koji su preduslovi 
da bi se obavila estetska intervencija?

BOROVIĆ: Da bih pacijenta 
primio radi estetske intervencije 
potrebno je nekoliko preduslova. 
Prvo, potrebno je da zaista postoji 
estetski problem, a ne umišljeni i da 
pacijentu taj estetski problem smeta, 
jer imate ljude kojima ne smetaju 
veliki nos ili klempave uši. Uvijek 
navodimprimjerčuvenepjevačice
BarbreStrejsend,kojaimavelikinos,
ali on joj ne smeta. Uz to, pacijent 
trebadaimarealnaočekivanja–ne
možete,naprimjer,svakeusneili
grudi  estetski korigovati onako 
kakotopacijentželi.Najvećibroj
mojih pacijenata su oni koji imaju 
realanproblemirealnaočekivanja
od estetske intervencije. 

M O N I T O R :  I m a t e  l i 
pacijenata koji dolaze sa nerealnim 
zahtjevima? 

BOROVIĆ: Imam, ali veoma 
malo. Ako pacijent nije svjestan 
svihmogućih rizika i krajnjeg
rezultata takve pacijente odbijam. 
Desisedanekodođeisaumišljenim
problemom koji realno ne postoji. 
Dođenekoikažeda
ima klempave uši, a 
kad pogledam vidim 
da su mu potpuno 
prirodne uši  i kod 
takvih pacijenata ne 
radim intervencije. 

MONITOR: Može 
l i  es te tski  hirurg 
garantovati uspjeh 
svojih zahvata?

B O R O V I Ć : 
S v a k o g  h i r u r g a , 
pa i estetskog, koji 
garantuje uspjeh svoje 
interevencije nazvao 
b i h  n e o z b i l j n i m 
šarlatanom. Zašto?
Zato š to  je  svaka
o p e r a c i j a ,  o d 
najmanjegrezanakoži,
vađenjazuba ilibilo
čegadrugog,povezana
s a  m o g u ć n o š ć u

komplikacija.  One mogu biti 
specifičneinespecifične.Ovedruge
su vezane za svaku vrstu hirurških 
intervencija, kao što su krvarenje i 
infekcija,aspecifičnesuvezaneza
određenuvrstuoperacije.Apsolutno
svaka hirurška intervencija nosi neke 
rizike.Kao ljekardužan samda
svakog  pacijenta detaljno upoznam 
saintervencijomkojućudaradimi
mogućimkomplikacijamaisvaki
pacijent potpisuje saglasnost da 
sve to prihvata i da je spreman na 
određenevrstekomplikacija.Kod
estetskih intervencijamoguć je i
nezadovljavajućiestetskirezultat.
Kodnekihintervencijapotrebnesu
i naknadne intervencije, takozvane 
reintervencije.Toseobičnodešava
kod  komplikovanijih intervencija, 
kao što  su podizanje ili smanjenje 
grudi i podizanje stomaka.

MONITOR: Šta možete da 
garantujete pacijentu?

BOROVIĆ: Pacijentu mogu 
dagarantujemdaću intervenciju
uraditinamaksimalnoprofesionalan
isavjestannačin,daću jeuraditi
po svjetskim standardima i koristiti 
materijale najboljih svjetskih 
prozivođača.Akobihgarantovao
uspjeh korekcije bio bih neozbijan. 
Lošerezultateikomplikacijenema

samo onaj hirurg koji ne operiše. 
Pacijenti pod uticajem medija i 

reklama misle da se estetske korekcije 
mogu obavljati bez komplikacija,  da 
jetolakzahvat,akadimpredočim
štasvemožedaimdesičestobudu
šokiraniizbunjeniizađuizordinacije.
Ipak, kad se presaberu, kad ozbiljno 
shvate objašnjenja, vrate se kroz 
nekoliko dana da riješe svoj realni 
problem. To je otprilike kao kada 
hoćetedaputujetedoKolašina.
Znate svemoguće rizikena tom
putu, ali ne odustajete od putovanja, 
a svakoga ko bi vam rekao da vam 
senećeništalošedogoditi,gledali
bistekaoneozbiljnogčovjeka.Znači,
svaki pacijent mora biti upoznat 
samogućimkomplikacijama ida
rizici postoje. Estetska hirurgija je 
ekstremno odgovorna i teška hirurška 
disciplina!  Zašto?Zato što na
operacionistodolazifaktičkipotpuno
zdrava osoba koja se ne operiše zbog 
zdravstvenog problema, a mogu da 
sedesesvemogućekomplikacije
kao kod bilo koje druge hirurške 
intervencije. 

Uradio sam na hiljade estetskih 
operacija.Srećom,nikakvihvećih
i značajnih komplikacija nisam
imao, a imam ogroman procenat 
zadovoljnihpacijenata.Brojonih
drugih je veoma veoma mali, 
ali ipak ih ima. A i kod takvih, 
najčešće naknadnomkorekcijom
pos t igne  se  zadovol javajući
rezultat i zadovoljstvo pacijenta 
– što je svakako krajnji cilj. Na 
prvom mjestu su uvijek zdravlje i 
sigurnost pacijenta, a onda njihovo 
zadovoljstvo postignutim rezultatom 
intervencije.

Veseljko KOPRIVICA

nešto što ne izgleda 
prirodno ne može 
biti ni lijepo. svaki 

estetski hirurg treba da 
uradi nešto onako sa čime 
se slaže, a ne da ispunjava 
nerealne želje pacijenata
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ljudi, ljudi

Boško Jakšić
Novinar i vanjskopolitički analitičar:

,,I Vučić i Tachi idu putem koji je 
iscrtan prije svega u Washingtonu 
prošle godine, otkako su Amerkinaci 
uzeli stvar u svoje ruke, pa tako imamo 
rješenje između Grčke i Makedonije, 
a sada imamo i nagovještaj rješenja 
pitanja Kosova i to će biti do 2019. godine”.

(klix.ba)

Miodrag 
Tabački

Scenograf: 

,,Profesionalac tačno zna šta gledalac može da 
vidi i prepozna, a šta mu se zbog udaljenosti scene i 
svetla može „podvaliti”. Drugo, a mnogo značajnije, 
jeste izbor i rešenje prostora koji se prikazuje. 
Balska sala je sigurno efektnija od gimnastičke 
svlačionice, na primer. Veoma razlikujem scensko 
od privatnog, premda ni na jednom od ta dva plana 
ne dozvoljavam da budem prevaren. Inače, za 
pozornicu, a i mene lično, dobra kopija važi isto kao 
original. U životu sam se najeo torti koje su bile sa 
margarinom, a platio sam ih kao da su s puterom. 
Pristajao sam na to’’.

(večernje novosti)

Branka 
Krilović

Spisateljica: 

,,U modi su promena 
i sebičnost. Retko 
ko pristaje na odricanje, makar i u ime najbližih, u 
ime plemenitog cilja. Odbijanje da trčiš, odbijanje 
da budeš svud i u svemu, zadovoljstvo što nešto 
prolazi i bez tebe... to je ta starinska opcija o kojoj 
vredi razmisliti usred vremena koje hronično nema 
vremena’’. 

(Blic) 

Andres Manuel 
Lopez Obrador

Novoizabrani meksički 
predsjednik: 

,,Meksiko će postati sila - i promijenit će odnose 
moći. Nitko nam neće prijetiti zatvaranjem ili 
militarizacijom naših granica”.

(index.hr)

Kolinda Grabar-
Kitarović 
 
Predsjednica Hrvatske 
u intervjuu britanskoj 
televiziji: 

,,Moramo pokazati svoju ženstvenost, to nije 
slabost’’.

(večernji list) 

Mirta Maslać
Objavila prvi hrvatski roman iz života jedne klinike za psihijatriju:

,,Zapravo želim pisati o onome o čemu bih htjela čitati, a ne mogu jer 
mi to baš i nemamo. Nedostaje nam queer književnosti koju pišu queer 
ljudi. Vjerojatno nisam jedina koja se tako osjeća pa ću iskoristiti i fortunu i 
vrlinu da to popravim’’.

(jutarnji list) 

,,U javnosti, u medijima, nije popularno biti 
Srbin, tako je kreirana slika. To je zato što nema 
modernog pristupa, nema novih lica, nema nove 
energije, nema nove kulture politike, nema te 
nove estetike srpstva, i to se mora konstatovati 
ukoliko imamo hrabrosti da se pogledamo u 
ogledalu’’.

marko milačić, lider Prave Crne Gore 
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DEJAN 
ATANACKOVIĆ

Pisac, laureat NIN-ove 
nagrade, gostujući na Trgu 
pjesnika u Budvi: 

,,Glupost je postala instrument vladanja, 
a ona svoje motive nalazi u glupim 
predstavnicima vlasti, njihovim glupim 
medijima, glupim promoterima, u glupom 
tumačenju istorije, glupim nacionalnim 
ritualima…, u uništenju svega pametnog, 
građanskog, kritičkog, slobodnog, što bi 
moglo da bude demokratski korektiv glupoj 
vlasti. Ali, ta glupost vlasti, kao i svaka 
druga, vrlo je organizovana, ima jasan cilj da 
se suprotstavi svemu razumnom’’.

(vijesti) 

ISIDORA 
GONCIĆ

Mlada rediteljka:

,,Kao dete, reditelja 
sam zamišljala kao nekakvog Čarobnjaka iz 
Oza koji tamo iza neke zavese sve kontroliše. 
Na režiju, ipak, ne gledam kao na nekakvu 
kontrolu, odnosno reditelja kao vođu 
robova koji će sve da ih maltretira, nego 
na kolektivni čin u kojem će svoje ideje svi 
saradnici moći da realizuju’’. 

(Politika)  

MILOŠ 
BIKOVIĆ

Glumac: 

,,Ja sam odrastao na 
Karaburmi, što se nije mnogo 
razlikovalo od odrastanja u Mirijevu ili u 
bilo kom drugom ‘problematičnom kraju’. 
Imao sam dodira više sa nasiljem nego sa 
kriminalom, ali ne u prevelikoj meri. Nekako 
me je Bog od toga sačuvao. Na Karaburmi 
se ginulo za par patika. Devedesete su bile 
zaista ‘vesele’”. 

(Blic)

Alida Bremer
Njemačka prevoditeljica: 

,,Slično kao i u slučaju 
Hrvatske, čijih je pisaca 
vjerojatno najviše na 
njemačkom tržištu, i pojedini pisci iz Srbije i Slovenije 
imaju stalne izdavače, a poneki i iz Crne Gore, 
Makedonije ili BiH, pa i s Kosova. Od starijih autora 
i dalje su u recepcijskoj svijesti njemačkih čitatelja 
jako poznati Ivo Andrić i Danilo Kiš, a nešto manje 
poznat, ali ne i manje cijenjen, je i Miroslav Krleža. 
Ovi ‘klasici’ su još uvijek neka vrsta garancije da se u 
slučaju bivše Jugoslavije može raditi o djelima ozbiljnih 
vrijednosti. Naravno, njemačka književna scena je velika 
i raznolika, dakle ono što se jednom kritičaru sviđa, 
ne mora se svidjeti drugom, ali Bora Ćosić, Dragan 
Velikić, Dževad Karahasan, Dubravka Ugrešić, Slavenka 
Drakulić, Miljenko Jergović, Aleš Šteger, Andrej 
Nikolaidis, Goran Vojnović, Ivana Sajko, Marko 
Pogačar ili Edo Popović, da navedem samo najpoznatija 
imena, ostvarili su uistinu lijep uspjeh’’.

(portalnovosti.com)

Milan St. Protić
Istoričar o Sreberenici: 

,,To je neoprostiv zločin. 
To je, po mom srpskom 
uvjerenju, ljaga na srpskom 
obrazu za sva vremena. Za 
sva vremena. Ako mi to radimo, onda ne možemo kazati 
ništa Hrvatima, ništa ne možemo kazati muslimanima, 
ništa ne možemo kazati Albancima i Nijemcima. Onda smo 
mi isti. Nikakve razlike onda nema. To što mi zamjeramo 
njima? Kad smo to isto radili mi’’. 

(Balkan info)

Hašim Tači 
Predsjednik Kosova: 

,,Zato će se razgovarati o 
demarkaciji, o korekciji granice, 
ali ponavljam ni u kakvim 
okolnostima, ni po koju cenu i ni od koga, ne može 
biti nametnuta realizacija srpskih aspiracija o podeli 
Kosova. Dok je u okviru korekcije, verujem jako izvodljiv 
i prihvatljiv sa naše strane, institucionalizovani zahtev 
lidera Preševske doline za pripajanje Kosovu ukoliko bude 
sporazuma”.

(n1)
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Šta dovodi BMW 
u Mađarsku?

U mađarskoj 
se zbilja 
proizvode 

njemački 
automobili. nakon 
mercedesa, audija 
i opela sada je 
i BmW najavio 
otvaranje pogona. 
zašto je mađarska 
tako privlačna 
za najvažniju 
granu njemačke 
ekonomije

trziste
v v

mađarski ministar spoljnih poslova Peter sijatro 
je ponosno objavio da će, nakon 17 meseci 
pregovora, BMW otvoriti pogon u Debrecinu.  

„Godišnje će se u Debrecinu proizvoditi 150.000 
automobila, čime će već na početku biti stvoreno preko 
1.000 radnih mesta“, hvali se mađarski ministar. 

Izgradnja pogona u Debrecinu bi trebalo da počne 
za godinu dana, a Šandor rihter iz bečkog Instituta za 
međunarodne ekonomske studije smatra da je to tek 
nastavak tradicije. Po njemu, investitorima je važno da je 
Mađarska snažno povezana sa Zapadom, da ima stručnu 
radnu snagu i da uživaju poreske olakšice.

Mađarska ima samo devet odsto poreza za pravna 
lica, što je najniža stopa u EU, podseća dirk velfer iz 
Nemačko-mađarske industrijske i trgovačke komore. 
Osim toga, mađarski sindikati su slabi: „2012. godine je u 
osnovi promenjen Zakon o radu“, kaže nemački stručnjak. 
Od tada su i propisi „još povoljniji za poslodavce“.

Sindikati u Mađarskoj 
čak nisu ni  osnovani u 
svim preduzećima: „Većina 
sporazuma o platama se 
dogovora u samim fabrikama 
i nema tarifnih ugovora 
kao što ih ima u Nemačkoj. 
To je takođe prednost za 
poslodavca“, zaključuje 
Velfer. BMW objašnjava svoju 
odluku dobrom prometnom 
povezanošću Debrecina 
koji ima i svoj aerodrom, 
tamošnju kvalifikovanu 
radnu snagu, ali i postojeću 
mrežu proizvođača sastavnih 
delova koji tamo već deluju.

U Mađarskoj, zemlji sa oko 
deset miliona stanovnika, 
oko 500 hiljada radnih mesta 
direktno ili indirektno zavisi 
od nemačkih kompanija, 
procenjuje Velfer. Mađarski 
stručnjaci rado traže posao 
u tim kompanijama koje 
obično nude nešto bolje 
plate nego mađarske. A to 
koristi i mađarskoj vladi koja 
kod svakih kritika na njenu 
politiku ukazuje na dobre 

ekonomske rezultate: četiri odsto rasta, podjednako 
niska stopa nezaposlenosti.

„Marljivost Mađara, njihov radni moral i njihova 

kreativnost ne znaju za granice“, hvali svoju domovinu 
ministar Sijatro. Ali ti ekonomski uspesi orbanove vlade 
imaju i drugu stranu. Vrši se ogromni pritisak na velike 
koncerne kao što su banke ili trgovački lanci. Austrijski 
poljoprivrednici su u Mađarskoj otkupili velika zemljišta, 
ali im je imetak oduzet potezom pera. Pravna nesigurnost 
je bila velika tema na početku Orbanove vladavine 2010, 
priznaje i čelnik Nemačko-mađarske komore.

Ali to se „poslednjih godina stišalo“. Povrh toga, 
nemački proizvođači automobila stoje pod posebnom 
zaštitom, smatra Šandor Rihter. Oni se zaobilaze i u 
propagandnim pohodima ove mađarske vlade protiv 
„stranaca“, ali im je jasno dato do znanja i glavno pravilo 
koje moraju da poštuju: ne smeju se uplitati u poslove 
i interese mađarske vlade i oligarha koje Orban štiti.

 „Gde postoji neki mađarski kandidat sa blagoslovom 
države, tamo se strani investitori smatraju nepoželjnom 
konkurencijom“, kaže Rihter. Ali to se ne odnosi na 
automobilsku industriju jer „nema namere da se stvori 
nekakav mađarski Mercedes ili BMW“, zaključuje bečki 
ekonomista.

Dugoročno gledano, nemačke kompanije su i u 
Mađarskoj suočene sa problemom koji će postajati sve 
veći: odlazak stručne radne snage. Poslednjih godina 
je na stotine hiljada Mađara napustilo domovinu kako 
bi radili negde drugde, a prvo odlaze stručnjaci. Takva 
radna snaga koju će i u Mađarskoj zaposliti nemačke 
kompanije onda nedostaju u mađarskim.

Ako se bolje pogleda, ni poreski sistem u Mađarskoj 
nije najbolji. „Mađarska nije država sa malim porezima“, 
upozorava Rihter. Postoji doduše jednaka poreska stopa 
za prihod građana od 15 odsto, ali to jedino znači da 
oni koji ionako dobro zarađuju na ovaj način zarađuju 
odlično. Istovremeno, Mađarska ima jedan od najviših 
poreza na dodatnu vrednost u EU, čak 27 odsto, što za 
potrošače život u Mađarskoj čini veoma skupim.

Bečki ekonomista je oprezan i prema hvalospevima 
mađarske vlade o povoljnim ekonomskim 
pokazateljima. On zna da manjim kompanijama u 

Mađarskoj nipošto ne ide tako dobro. Stoga zaključuje 
da „taj ekonomski rast nije održiv“. Tu je pre svega novac i 
podrška Evropske unije koja je većinom pre izbora stigla u 
zemlju, što znači da u sledećih nekoliko godina iz Brisela 
neće stići mnogo. „U sledećim godinama računam da će u 
Mađarskoj stopa rasta biti najviše dva odsto“, misli Rihter.

Zapravo, on smatra da Mađarska ima potencijala za 
mnogo više. „Sa ispravnom ekonomskom politikom, više 
konkurencije, više transparentnosti i manje korupcije  
Mađarskoj bi  moglo ići mnogo bolje nego što joj ide 
danas.“

Dw.de
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Više od igre
Kao i sve čega su se funkcioneri dPs-a dohvatili, i 
fudbalski klub je služio kao mala firma za politička 
zapošljavanja i pranje para, a onda se našao pred 
bankrotom i gašenjem. njegovi vlasnici danas bi 
se zbog dugova kluba rado odrekli. neki tvrde da 
su im potpisi falsifikovani prilikom privatizacije, 
a neki i vrše opstrukciju lokalnim vlasima, koje 
pokušavaju da klub povrate iz mrtvih u susret 
jubileju, sto godina postojanja

d

PrivatizaCija FUdBalsKoG KlUBa „Berane”

ok je bila na vlasti u 
Beranama,uperioduod
2006. do 2014. godine, 
Demokratskoj partiji 

socijalista nije bilo dovoljno što je 
svojim lokalnim i  bjelosvjetskim 
tajkunimanamještalasvemoguće
privatizacije, već je u jednom
trenutkuodlučiladaprivatizuju i
tamošnjifudbalskiklub.

Vlasnicisupostalifunkcinerite
partije,njihdevetorica,načelusa
tadašnjimgradonačelnikomVukom 
Golubovićem, protiv koga je danas 
podignutaoptužnicauSpecijalnom
državnomtužilaštvu.

Kaoisvečegasusedohvatili,
i fudbalskiklub jenekovrijeme
služiokaomalafirmazapolitička
zapošljavanja i pranje para, a onda se 
našaopredbankrotstvomifaktičkim
gašenjem.

Njegovi vlasnici danas bi se 
zbog tih dugova kluba rado odrekli. 
Neki tvrde da nije njihov, drugi da 
suimpotpisifalsifikovaniprilikom
privatizacije,dok trećiotvoreno
vrše opstrukciju lokalnim vlasima, 
koje pokušavaju da klub povrate iz 
mrtvihisačuvajugaususretvelikom
jubileju, stotoj godišnjici postojanja, 
štoćese,akoseumeđuvremenune
ugasi, slaviti za godinu-dvije.

Zbog svega toga izOpštine
Beranesaopštenojeovihdanada
nitimogunitihoćeugasitiFudbalski
klub Beranejerjeonisključivou
privatnom vlasništvu devet, odnosno 
osam lica.

„Priče koje se plasiraju da
Opština ima namjeru da ugasi klub 
zbogdugogodišnjih finansijskih
i drugih problemanetačne su i
zlonamjerne. Mi, naprotiv, imamo 
namjeru da ga spašavamo. Pronašli 
smodobrogmenadžeraizprivrede
kojibistaonačelokluba,alismo
naišli na strašan otpor vlasnika i 
jednog broja ljudi koji su taj klub 

privatizovali, i odustali smo od toga“ 
– objašnjava Goran Folić načelnik
Sekretarijata za sport, kulturu, mlade 
i saradnju sa NVO.

Onkaže da FKBerane ima 
ogromna dugovanja isključivo
privatnih vlasnika.

„OpštiniBeranestižupresudei
potraživanjanekadašnjihzaposlenih
koja u ovom trenutku iznose oko 
četrdesethiljadaeura.Mitepresude
prosljeđujemoFudbalskomklubu,
panekaoniizmirujuobaveze.Ljudi
suočiglednouzabludi,jermisleda

● BIO OVLA-
ŠĆEN ZA 

ZASTUPANJE 
I PREDSTAV-

LJANJE KLUBA  
KOD NADLEŽ-
NIH ORGANA: 

Vuka Golu-
bović 
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jetoklubOpštineBerane“–kažeFolić.
On dodaje da na teritoriji Opštine ima trideset i 

pet sportskih klubova i da su svi  privatni.
„Tako je i s ovim klubom. On je u vlasništvu devet 

osoba,odkojihjejedna,nažalost,umeđuvremenu
preminula. Tih osam ljudi treba da preuzmu sudbinu 
kluba i izmire sva dosadašnja dugovanja koja, prema 
našim saznanjima, iznose oko sto pedeset do dvjesta 
hiljadaeura“–kažeFolić.

Premanjegovim riječima, ti ljudiunaredna
četirimjesecatrebadapreregistrujuklub,ilićeonu
suprotnom prestati da postoji. 

Onpodsjećadajeprilikompreuzimanjavlastiod
Demokratske partije socijalista 2014. godine Opština 
formiralaKomisijuzautvrđivanjačinjeničnogstanja
uFKBerane.Tadajeutvrđenodajesamouperiodu
od2011.do2014.godineOpštinaBeraneovom
sportskom klubu prebacila 453.000 eura, ali da je u 
istomperioduutvrđenodajedokumentacijaneuredna
inezakonita,aradniodnosiuklubunesređeni,teda
jevećibrojosobaprimaoplate,adapritomnijesu
bili u radnom odnosu.

Folićnaglašavadakompletnomsportskom
infrastrukturom,kakvunemaskoronijedan
graduCrnojGori,raspolažeOpština.

„FKBerane tuinfrastrukturumožekoristitipod
uslovima kao i svi drugi privatni klubovi u gradu. 
Mićemonastavitidaulažemousportidaštoviše
mladih s ulica uvedemo na sportske terene, ali ovaj 
Fudbalskiklubisključivojeurukamaosamprivatnih
vlasnika“–poručiojeFolić.

Na ove tvrdnje oglasio se jedan od vlasnika, 
fudbalski radnik isekretaropštinskogodbora
DPSBerane Vojislav Došljak. „Folićseponaša
kao da je postao sekretar u martu 2014., a ne u 
aprilu2018.godine,patakozaproblemFK
Beraneoptužujenekeimaginarnevlasnike
a ne onog koji je stvaran, a to je Opština 
Berane“,rekaojeon.

 Došljak  je kazao da se odluke Skupštine 
opštine moraju poštovati, pa i „odluka o 
preuzimanjuosnivačkihpravaiobavezauFK
Berane kojajeizglasananasjedniciodržanoj
8. i 10. 12. 2014. godine, od kada je Opština 
BeranepostalaosnivačFKBerane“, a koja je 
objavljenauslužbenomlistu“.

Odtada,svekritikeipohvalenaračunFK
BeranemoguićisamonaadresuOpštine.

„Onesuvislostiostalihizrečenihtvrdnjineću
dalje,alićuVas,kaobivšiosnivač,fudbaler i
aktuelnifudbalskiradnik,aprijesvegakaoBeranac,
zamolitidazasučeterukavei,konačnopočnete
nešto da radite, kako biste spasili klub koji voli 
čitavgrad“–izjaviojeDošljak.

Resornisekretarmeđutimkažedajereagovanjem
aktuelnogfudbalskogradnika,potpredsjednika
Fudbalskog savezaCrneGore, predsjednika

Fudbalske sjeverne regije i 
desne ruke Dejana Savićevića, 
bivšegfudbalera,osnivačaFK
Berane,  članaOODPS-a
Berane, iuzsvetoBeranca
Vojislava Došljaka doveden u 
neravnopravanpoložaj.

„Jajedanprotivsvihvas.
Brojnijiste i jači,alisnaga
argumenata je na mojoj strani. 
Nemožemo da govorimo
o imaginarnim vlasnicima 
FKBerane, pogotovo ne 
kadameđunjimaimaovako
svestranih ljudi. Svi su oni 
poznati po imenu i prezimenu. 
Svi osnivači, nabrojani u
odluci o osnivanju Fudbalskog 
kluba Berane, donešenoj na 
sjedniciosnivačkeskupštine
FKBerane, održanoj1.2.
2013. godine, a upisani u 
Registar sportskih organizacija 
– Rješenje br.UPI 01-139 od 
3. 4. 2014. godine, kada je 
promijenjennazivkluba(FK
IvangraduFKBerane),imaju
11,11odstoupravljačkih i
vlasničkihprava“–kažeFolić.

On tvrdi da je u ime 
Sekretarijata za sport, 
kulturu, omladinu i 

saradnju sa NVO, išao i u 
nadležnoministarstvo,kako
bisekonsultovaoizatražio
pomoć.

„Dobili smo odgovor da 
se radi o privatnom klubu, 
da se to vidi iz dokumenata 
te da mi nemamo pravo da 
se miješamo“ –kažeFolić
i dodaje da poštuje zakone 
državeukojojživi.

Folić tvrdida jeOdluka
o preuzimanju osnivačkih
pravaiobavezauFKBerane 
od 11. 12. 2014. godine, 
bez pravnog dejstva, jer je 
trebalo da joj prethodi ugovor 
oprenosuosnivačkogkapitala
FKBerane, koji nikada nije 
zaključenizmeđuugovornih
strana,odnosnoosnivača i
OpštineBerane.

„FKBerane je bio, a i 
sada je u vlasništvu svojih 
osnivača.Postavićupitanje

lokalna uprava 
pozvala je 
državno 

tužilaštvo da 
utvrdi kako je 
u periodu od 
2006. do 2014. 
napravljen  
dug od preko  
150. 000 eura iako 
je u periodu od 
2011. do 2014. 
godine opština 
klubu udijelila  
453. 000 eura

● GORAN FOLIĆ, NAČEL-
NIK SEKRETARIJATA ZA 

SPORT, KULTURU, MLADE 
I SARADNJU SA NVO: 

„Namjeravamo da spasi-
mo klub, ali 

smo naišli 
na strašan 

otpor 
vlasnika“  
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Put do srca 
preko bamije  
Bogata kuhinja Ulcinja je dio kulture življenja i 
duhovne baštine tog grada. nedovoljno je do sada 
bila dio turističke ponude. ima najava da bi se to 
moglo promijeniti 

o

UlCinjsKa KUHinja PotenCijalni tUrističKi Brend 

zaštojenapravljendugvećiod150.
000 erura u periodu od 2006. godine 
do 2014. godine, dok je u periodu od 
2011.do2014.opštinaBeraneovom
klubu prebacila 453. 000 eura? Da li 
jepoštenodagrađaniBeranaplaćaju
tedugove?“–zapitaojeFolić.

Onjepodsjetiodasuosnivači
i vlasnici FKBerane Vojislav 
Došljak, Faruk Pačariz (preminuo),
Dragutin Joksimović, Fuad 
Ramusović, Aleksandar Šćekić, 
Radosav Golubović, Milojko 
Mij ić ,  Novo Cimbaljević  i 
Aleksandar Ćulafić, te da je za 
zastupanje i predstavljanje kluba 
usvimposlovimakodnadležnih
organaovlašćenVukaGolubović.

„Ostavljam im slobodu da svoja 
navodnopovrijeđenapravaostvare
prednadležnimsudom“–kažeFolić.

LokalnaupravauBeranamai
resorni sekretarijat pozvali su 
zbogtogadržavnotužilaštvo

da u okviru svojih nadležnosti
preduzmeodgovarajuće radnje,
utvrdiiispitaposlovanjeFKBerane 
od 1996. godine do danas i utvrdi da 
lijenekozloupotrijebioovlašćenja
ipoložaj.

Tufik SOFTIĆ 

● VOJISLAV DOŠLJAK JEDAN OD VLASNI-
KA, SEKRETAR OPŠTINSKOG ODBORA DPS: 
„Folić optužuje imaginarne vlasnike a ne 

stvarnoga, a to je Opština Berane“ 

vućesezonuuUlcinju
obilježiti događaj koji
jeprijenekolikovečeri
održanuStaromgradu.

U kompleksu „Palate Venecija”, 
naServantesovomtrgu,domaćini
i njihovi brojni gosti uživali su

u bamijama, predivnom jelu, 
jedinstvenom spoju ulcinjskog 
autohtonog kulinarstva, tradicije i 
istorije. 

„Akoželitedamepočastite,neka
tobudebamija”, citirao je riječi
nekadašnjegameričkogpredsjednika
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čitavih 2,5 
milenijuma 
trajanja ovoga 

grada, splet civilizacija, 
naroda, religija i 
običaja učinila je da 
Ulcinj ima jedinstvenu 
kuhinju koja je 
zdrava, laka, lepršava. 
radost za sva čula. 
„Hrana je uglavnom 
lagana i sadrži obilje 
zdravih namirnica. 
možda je najsličnija 
libanskoj kuhinji”, kaže 
adaleta Bibezić koja 
je sa svojom sestrom 
dženanom nedavno 
objavila kuvar sa 
preko 130 ulcinjskih 
specijaliteta

Bila Klintona poznati ulcinjski 
majstor kuhinje Nijazi Resulbegović.

„Bamijajejednaodnajzdravijih
namirnica,  čudotvorna biljka
jedinstvenog ukusa, koja se vjekovima 
koristi ne samo u ljekovite svrhe, 
većje to ispecijalitetnašihbaka,
suprugaisestara.Akohoćeteipravi
afrodizijak”, rekao jepredsjednik
Opštine Ljoro Nrekić. 

Svima je jasno da kulinarstvo 
morabiti značajan segment
ulcinjske turističkeprivrede.

Samo, to  treba znati objediniti i 
ponuditi.Čitavih2,5milenijuma
trajanja ovoga grada, plodotvorno 
prožimanjedevetvelikihkulturnih
slojeva, splet civilizacija, naroda, 
religijaiobičajapomoraca,gusarai
trgovaca iz svih zemalja Mediterana, 
razmjena sa zaleđemuzplodnu
ravnicuipovoljnuklimu,učinilaje
da Ulcinj ima jedinstvenu kuhinju 
koja je zdrava, laka, lepršava. Radost 
zasvačula.

Uz bamije, tu su, pored ostalih, 

ijaprak,ribakapama(usaftu),pita
samesomoddomaćegpijetla ili
divljači,ćufteukisjelommlijeku,
dolme, razni prilozi i salate,  sve do 
slastica. 

„Hrana je uglavnom lagana i 
sadrži obilje zdravihnamirnica.
Možda je najsličnija libanskoj
kuhinji”, kažeAdaleta Bibezić 
koja je sa svojom sestrom Dženanom 
nedavno objavila kuvar sa preko 130 
ulcinjskih specijaliteta.

Resulbegović kaže da je za
spremanje te hrane potrebno i mnogo 
ljubavi. U Aziji,  i na Mediteranu, 
hrana je bitan dio mita i identiteta.

Anketepokazujudačakpetina
gostiju„želi stećinovakulturna
iskustva i doživljaje, ali da im
trenutnaponudatoneomogućava“.
Činjenica je takođeda jeoko37
odstosvihmeđunarodnihputovanja
podstaknuto kulturnim elementima. 
Predviđa seda ćegastroturizam
rasti po stopi od oko 10 odsto na 
godišnjemnivou.Onjevećpostao
jedanodnajdinamičnijihsegmenata
turizma.   

Ulcinjski Stari grad  vrvi od 
turista, ali je tradicionalnih jela u 
restoranima veoma malo.

„Gostinamsvečešćezamjeraju
nemaštovitost i industrijsku ponudu 
u našim lokalima. I imaju pravo. Naš 
cilj mora biti da turistima ponudimo 
autentičnaulcinjska jelauzkoja
mora ići pričao tomekolikose
stoljećimaspravljajunatakavnačin.
Savremenigosttražiizvornostiza
stolom,pričukojuće spominjati
kadasevratikući”,kažepredsjednik
Društva prijatelja i poštovalaca 
Staroggrada „Kaljaja”, poznati
turističkivodičIsmet Karamanaga.   

Prema podacima Svjetske 
turističkeorganizacije(WTO),
kad su u pitanju gastronomski 

tur i s t ičk i  pro izvodi ,  čak  79
odsto ispitanih smatra da su 
gastromanifestacijeisajmovivažni,
62 odsto istaklo je gastrorute i 
kulinarske radionicekaoključan
dio ponude, a 59 odsto anketiranih 
ističevažnostsajmovaidogađanja
koji uključuju ponudu lokalnih
gastroproizvoda.

IzvještajWTO-apokazuje da

svevećibrojturistaželidaisproba
novitete, i da  tom nastojanju 
gastronomskidoživljajigraključnu
ulogu. Gastronomija utjelovljuje  
tradicionalne vrijednosti povezane 
s novim trendovima u turizmu: 
poštovanje kulture i tradicije, zdrav 
načinživota,autentičnost,održivost,
iskustvo. 

Kuvari u svijetu i uCrnoj
Gori sada su na velikoj 
cijeni.Potražnjazanjima

je ogromna, malo ih ima, pa su 
ubjedljivonajboljeplaćeniradnici
u sektoru turizma i ugostiteljstva. 
Nakon nekoliko decenija u ulcinjskoj 
srednjojškoliodseptembraćebiti
posebno odjeljenje kuvara. 

„Turizamnemožeopstatibez
autentičnekulture.Našgastronomski
identitetmorabitidionašeturističke
prepoznatljivosti“, tvrdi direktor 
Turističke organizacije (TO) u
Ulcinju Fatmir Đeka. 

On naglašava da gosti sve 
više traže različitost,posebnost i
izvornost. „Potrebno je poboljšati 
saradnju poljoprivrede i turizma 
kako bi se osiguralo tržište za
plasman poljoprivrednih proizvoda 
a istovremeno poboljšali kvalitet 
i konkurentnost turizma. Gostu 
moramonanajljepšinačinpredstaviti
ono što mi jesmo: našu tradiciju, 
kulturu idomaćiproizvod”,kaže
Đeka. „TO intenzivno radi na
pozicioniranju Ulcinja na gastrokarti 
regiona i Evrope, kao što je to sada 
slučaj,naprimjer,sakajtsurfingom”.

IzvještajWTOogastroturizmu
pokazao je da čak 88,2 odsto
turističkihdestinacijauzimauobzir
gastronomiju kao strateški element 
udefinisanjusvogimidža.

IzTOjenajavljenodaćenaredne
godineorganizovatimanifestaciju
„Ukusi Ulcinja”. „Kao krajnji
rezultatželimodobitispecijalizovane
restoranekojićestalnonuditiviše
lokalnih jela,agostimapružati i
mogućnostiaktivnogučestvovanja
u njihovoj pripremi. To bi za turiste 
mogaobiti vrhunski doživljaj”,
zaključujuizteinstitucije.Vidjećemo
dogodine. 

Mustafa CANKA
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Detalj koji grad 
čini gradom 

suština priče o kupovini 
u  second hand radnjama 
nije  samo u povoljnim 
cijenama, već i u  borbi 
protiv sistema na kojem 
počiva savremena 
konzumeristička 
civilizacija

p

seCond Hand trGovina 

rodavanje ,  odnosno 
kupovinapolovneodjeće,
sa čijom se praksom
počelo jošu18.vijeku

uVelikojBritaniji kroz istoriju
je predstavljalo vid otpora prema 
određenimdruštvenimpojavama.

UAmerici,tridesetihičetrdesetih
godina prošlog vijeka, garderoba 
iz „druge ruke“ predstavljala je 
alternativu tadašnjem dominantnom 
modelukonzervativnedomaćiceu
suknjidosredinelistovaifrizurom
podkonac.Većšezdesetihgodina
kupovina u second hand-ovima 
postala je ne samo težnja za
individualnošću,većiborbaprotiv
potrošačkogdruštva.

Danas, ukoliko se kupovina 
polovneodjećeneposmatrasamo
kao posljedica ekonomske krize, 
možesenaćiirazlogkojikupovinu
nošene odjeće čini društveno
korisnompojavom.Nijeriječsamo
oveomapovoljnimcijenama,već
i o borbi protiv sistema na kojem 
počivasavremenakonzumeristička
civilizacija.

„Počelasamdakupujempolovnu
robu kada sam otkrila da modna 
industrijadostazagađuježivotnu
sredinu. Danas se proizvodi mnogo 
garderobe, u buticima stalno izlaze 
nove kolekcije“, kažeAndrea, 
studentkinja koja više od godinu 
danarijetkokupujeodjećunadrugim
mjestima. Nju je motivisalo na 
ovakav pristup posebno to što se 
danas roba uglavnom proizvodi 
u sweatshopovima, u kojima rade 
žene,aliidjecaimuškarcizaniske
nadniceuneuslovnimfabrikama,
skoropotpunoobespravljeni.„Za
menetopredstavljanačindamanje
učestvujemuzagađivanjuživotne

sredine, ali i da svojim novcem 
nepodržimvelikekompanijekoje
eksploatišu ljude“, naglašava Andrea. 

Naravnouovojsepričinesmije
zanemariti ni moda, kao motiv 
nošenja second hand garderobe, 
te nije iznenađujućeda su žene
najbrojniji kupci.

Dobr i  poznavaoci  second 
hand-ova znaju da se u ovakvim 
radnjama nerijetko mogu, za veoma 
pristupačne cijene, naći komadi
poznatih svjetskih brendova – od 
H&M-a do Armanija.

„Čestonađemdobroočuvane

iliskoronovestvari,običnobudu
saetiketamanakoje inačenikad
ne bih dala pare jer su bezobrazno 
skupe“,kažeSofija, djevojka od 
dvadesetakgodina,prebirajućipo
rafovima jednogodpodgoričkih
butika polovne robe. Iz radnje izlazi 
safarmericamaplaćenimdvaeura,
košuljomčetiri,haljinomodosami
osmjehom koji nema cijenu.

U CrnojGori second hand 
radnje nalaze se u skoro 
svakom gradu, a posao ide 

dobro, iako još ima onih koji ne vole 
da se zna da ponekad kupuju tamo.

„Možda sam ih i ja jednom
imala,doksambilamlađa“,kažeo
predrasudama Valentina Kovačević 
Leković, vlasnica second hand-a One 
Off. Po njenom iskustvu, sve je manje 
onih koji sa podozrenjem gledaju na 
kupovinu nošene garderobe. 

„Ženesvevišeshvatajudanema
veze ko je nosio tu garderobu prije 
njih. Meni se, na primjer, dopada, 
štojehaljinunosilanekaženaprije
mene.Baš imačar iposebnost iz
tograzloga“,kažeona.„Nosišneku
novu energiju, a onda je, uz svoju, 
prosljeđuješnekomdrugomkoćeje
opet nositi i to ide u krug“, dodaje 
uz osmjeh.

Valentina je, zajedno sa svojom 
prijateljicom Jelenom Pejović, prije 
pet godina otvorila ovaj nesvakidašnji 
second hand,zakojiosjećatepotrebu
dadođeteponovo.

Ona u razgovoru za Monitor 
objašnjava da, kada su došle na ovu 
ideju, nisu htjele da to bude samo 
posaozazaradu:„Željelesmoda
napravimonekomjesto koje će
jednog dana biti kultno. Da se tu 
okupljajuumjetnice,ženeizsvijeta
politike,doktorke,običneineobične.

valentina Kovačević 
leković, One Off: 
„Ženama je nekad 

dosta svakodnevnih  
problema. ona dođe, kupi 
nešto, to nije skupo, a sebi 
je uljepšala dan. ovdje 
nikad ne znate šta ćete naći 
i čar je u tome što ne znate. 
ovo nije konfekcija, ovo je 
za nekog ko zna da mašta“
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...Daskupljamokrugženakoje i
nama prijaju, a prijaju i one jedna 
drugoj“.

Odjećakojaseprodajeuovoj
radnji uvezena je iz Italije gdje, opet, 
pristižukomadi iz raznihkrajeva
svijeta–odLondonaiPariza,preko
Pakistana, iz Egipta, Amerike, pa 
čakiMeksika.Umalomprostoru
ovogbutika,možeseosjetitiširina
svijeta, mašte, kreativnosti, ali i 
slobode od pogrešne percepcije o 
polovnoj garderobi. Ovdje se mogu 
kupiti i vintage stvari, garderoba koja 
je na modnom tronu bila pedesetih i 
šezdesetih godina, a sada se uveliko 
vratila kao vrlo popularan trend. 

Odjećasebrzorasproda,štozbog
originalnosti, što zbog povoljnih 
cijena.Unikatnostkoštaizmeđupet
i25eura,anačestimsniženjimačak
i manje.

Kadasuupitanjuosobekojedolaze
ovdjedakupuju,ValentinaKovačević
kažedasevizijaoemancipovanimi
slobodoumnimženamaostvaruje,a
dasuumjetnicenajčešćiposjetioci.
„Interesantno,srećemteženeiskoro
svaki naš komad koji sam prodala 
pamtim“,kaže.

Ona objašnjava zašto se mnoge 
dame zaljube u second hand: 
„Ženama je nekad dosta

svakodnevnihproblema.Onadođe,
kupi nešto, to nije skupo, a sebi je 
uljepšala dan. Ovdje nikad ne znate 
štaćetenaćiičarjeutomeštone
znate.Ovonijekonfekcija,ovojeza
nekog ko zna da mašta.“

Isidora, stalna mušterija One 
Off-a,kažedasetuosjećaposebno.
„Jedinstvenikomadi iprijateljska
atmosfera“.Za otkrivanje ovog
second hand-abiozaduženusmeni
marketing.„Prijateljica,kojadržido
svogizgledainežalidaplativrlo
skupocjenu garderobu, otkrila mi 
jedasečestooblačikodValentinei
Jelene“,objašnjavaIsidora.

 Taj uvijek prisutni faktor
iznenađenja posebna, je, kaže,
prednost kupovine u second hand 
radnjama.„Tunađeteneštoštone
očekujuete.Moždainajkvalitetniju
odjeću.“.

Second hand. Detalj koji grad 
činigradom.

Miljana DAŠIĆ

andrea, studentkinja: 
„najviše me je 
motivisalo da 

kupujem polovnu robu 
to što se danas roba 
uglavnom proizvodi 
u sweatshopovima u 
kojima rade žene, ali i 
djeca i muškarci za veoma 
male pare u neuslovnim 
fabrikama, bez velikog 
broja radničkih prava. za 
mene to predstavlja način 
da manje učestvujem u 
zagađivanju životne sredine 
ali i da svojim novcem 
ne podržavam velike 
kompanije koje eksploatišu 
ljude“
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vesna terŠelič, voditeljiCa doKUmente – 
Centar za sUočavanje sa ProŠloŠĆU, zaGreB 

Svi stenjemo 
pod teretom prošlosti 

interesa za suočavanje 
s prošlošću na 
najvišem političkom 
nivou nema ni u 
Hrvatskoj, a pripadnici 
nacionalnih manjina 
ostaju taoci vladajućih 
koji odbijaju da 
prihvate nepopularne 
činjenice. Kratkovidim 
otklanjanjem 
suočavanja s prošlošću, 
umjesto traženja 
prilika za dijalog baš o 
najtežim i najmračnijim 
stranicama istorijer, kao 
i načinima razvijanja 
zajedničkog a ne 
podijeljenog pamćenja, 
otežavaju razvoj 
ne samo naše već i 
susjednih zemalja

m
O N I T O R :  P r o š l i 
vikend protekao je u 
znaku obilježavanja 23. 
godišnjice   hrvatske 

vojno-policijske akcije Oluja. U 
Hrvatskoj je 5. avgust  slavljen 
kao  istorijska pobjeda, a u Srbiji 
kao pomen žrtvama. Kako ste to Vi 
doživjeli?

T E R Š E L I Č :  S v a k o m 
obljetnicom smo sve dalje od 
priznavanja patnje, posebno od 
2015. kad su prvi put organizirana 
odvojena službenadogađajakao
fizičkemanifestacijedvijedimenzije
VRA Oluja, sagledane iz perspektive 
pobjednika i stradalnika. Tada je 
ZagrebuiKninupoobičajuobilježena
samopobjedaivraćanjeteritorijau
ustavno-pravni poredak Hrvatske, a 
u Srbiji prvi put komemoriran Dan 
sjećanjanastradanjeiprogonSrbau
SremskojRači.Dotadaseparastos
uBeograduslužiouorganizaciji
udruženja žrtava bez službenog
pečata igovora izaslanikavlade.
Od tada poruke svake godine samo 
produbljujujazizmeđudvijezemlje.
Mada se mnogima nakon posjete 
predsjednikaSrbijeuveljačiove
godinečinilodabiseodnosimogli
poboljšati, sadsupalinanajnižu
razinu od potpisivanja Sporazuma o 
normalizaciji odnosa iz 1996. godine.

MONITOR: Ovih se dana 
manipuliše brojem žrtava Oluje. 
Ko l iko  j e  p rema  podac ima 
Documente  izbjeglo ili protjerano 
krajiških Srba, koliko je poginulo i 
koliko se vodi kao nestali? 

TERŠELIČ:Jošjenajrelevantniji

podatakmeđunarodnihorganizacija
o oko 200.000 izbjeglih i Hrvatskog 
helsinškog odbora o 677 smrtno 
stradalihcivila.Zbogograničenih
sredstavanažalostnismozavršili
terenske provjere i analizu neophodnu 
za objavu rezultata istraživanje
ljudskih gubitaka. 

MONITOR: Predsjednik Srbije 
Aleksandar Vučić poručio je da je 
svaki zločin vječan i ne može da 
se zaboravi ili slavi i da je „Hitler 
htio svijet bez Jevreja, a Hrvatska 
je željela Hrvatsku bez Srba”. Kako 
je na to reagovano u Hrvatskoj?

TERŠELIČ:Izjavajedočekana
kao skandalozna i najpromašenija 
do sada, mada mu ni prije nije bilo 
strano slati poruke namijenjene 
najos t rašćen i j im g lasač ima,
rječnikomkog senebi postidio
niosuđeni ratnizločinacVojislav
Šešelj. Predsjednik Srbije nastavlja 
graditinarativSrbakaonajvećih
ratnihžrtava,puštajućidaagresijana
VukovarietničkočišćenjeHrvata
sjednetrećineteritorijau1991.te
strahovlada koja je uslijedila sklizne 
udrugiplan.Biraštoćespomenuti
stvarajućislikuprošlostipogodnuza
hranjenjenacionalističkihmitova,bez
tematiziranja odgovornosti tadašnjeg 
vodstva Srbije za rat i svojih vlastitih 
postupaka u devedesetima. Smatram 
da tvrdim stavom prema Hrvatskoj 
poboljšavasvojupolitičkupoziciju
u vrijeme neugodnih pregovora s 
Kosovom,nemarećizaprobleme
koje stvara. A nagomilana otvorena 
pitanja vezana uz rješavanje sudbine 
nestalih Srba i Hrvata kao i probleme 
izbjeglih i povratnika, ostavlja za 
nekadrugavodstvakojeće,nadam
se, biti okrenuta vitalnim interesima 
građanavlastiteisusjednezemlje.

MONITOR: Hrvatski premijer 
Andrej Plenković rekao je da 23 
godine nakon operacije Oluja 
Hrvatska šalje Srbiji i srpskoj 
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mada se mnogima 
nakon posjete 
predsjednika srbije 

u februaru ove godine činilo 
da bi se odnosi između 
Hrvatske i srbije mogli 
poboljšati, sad su pali na 
najniži nivo od potpisivanja 
sporazuma o normalizaciji 
odnosa iz 1996. godine

manjini poruke istine, saradnje 
i mira i da Hrvatska želi i istinu 
o vel ikosrpskoj  agresi j i ,  a l i 
nespremnost nekih da se suoče s 
prošlošću odgađa pomirenje...

TERŠELIČ: Pošto je ponovo 
propustio spomenuti priznanje 
patnje ubijenih civila i zarobljenika, 
nedvojbeno je da interesa za 
suočavanjesprošlošćunanajvišoj
političkojrazininemaniuHrvatskoj,
a pripadnici nacionalnih manjina 
ostajutaocivladajućihkojiodbijaju
prihvatitinepopularnečinjenice.
Kratkovidimotklanjanjemsuočavanja
s prošlošću, umjesto traženja
prilikazadijalogbašonajtežimi

najmračnijimstranicamapovijesti,
kaoinačinimarazvijanjazajedničkog
anepodijeljenogpamćenja,otežavaju

razvojnesamonaševećisusjednih
zemalja. 

MONITOR: Prošle godine 
predsjednica  Hrvatske Kolinda 
Grabar Kitarović je u Kninu rekla 
da žali zbog gubitka svakog života, i 
hrvatskog i srpskog, i da se nada da 
će jednog dana biti moguće „zajedno 
sa srpskom zajednicom” obilježiti 
Oluju”. Kakvi su preduslovi za to?  

TERŠELIČ: Samo bi iskreno 
prihvaćanje odgovornost i  za
posljedice zločina iz Drugog
svjetskograta,tepolitičkognasilja
u vrijeme jugoslavenskog socijalizma 
kao i teških povreda ljudskih prava 
u ratovima od 1991.–2001. stvorilo 
pretpostavke za humaniziranje odnosa 
premamrtvimaiuvažavanjemeđu
preživjelima.Svjesnokoristimbaštu
riječ„preživjeli“,jersvistenjemopod
teretom prošlosti koji bi se mogao 
smanjitiprihvaćanjemodgovornosti
zavlastitepogreške.Kakojepokazalo
nedavnoistraživanjeHrvatskeudruge
poslodavaca, mnogi, posebno mladi, 
bježeudrugezemljeprvenstveno
zboglošedruštvenopolitičkeklime.
Usprkosnjihovomodlasku,većina
našihpolitičaraipolitičarki,itone
samo iz stranaka na vlasti, odbijaju 
sagledatisloženostratnihzbivanjai
priznatipatnjužrtava,štobidoista
oslobodilo svekolike stvaralačke
potencijale.  

MONITOR: Da li je predsjednica 
Hrvatske trebala da odlikuje Anta 
Gotovinu i Mladena Markača, 
koji su predvodili akciju Oluja i 
nepravosnažno bili osuđeni pred 
Haškim sudom? 

TERŠELIČ: U tome ju je mogla 
spriječitipolitičkamudrost, jerza
odlikovanjenakonoslobađajuće
presudeuHaagunijebiloformalnih
zapreka.Jelisebarzapitalakako
ćenaodlikovanje zapovjednika
postrojbi,čijisupripadnicipočinili
zločine,reagiratiporodiceubijenih?
Očito ju jevodilaželjadaučvrsti
svojpoložajnalistamapopularnosti
u Hrvatskoj,  a ne promišljanje 
najboljihkorakazaunaprjeđivanje
suradnje sa susjedima, posebno sa 
Srbijom. 

MONITOR:  Predsjednik SNV 
Milorad Pupovac kaže da je za 
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vrijeme Oluje izbjeglo oko 200 000 
Srba, ali „svijest o toj činjenici, a 
da o savjesti ne govorimo, u društvu 
ne postoji ni danas“. Je li u pravu? 

TERŠELIČ: Posve je u pravu, 
jerosudbiniizbjeglihvodiračuna
samo manjina. Mada javnost u 
Hrvatskojznazazločinepočinjene
u tijeku i nakon VRA Oluja prostor 
zadijalogonačinimapriznanja
patnje se sužava. Vrlo važan
instrumentuograničavanjuslobode
izražavanjapostala jeDeklaracija
o Domovinskom ratu, koja se u 
javnostičestonamećekao jedina
moguća interpretacija.Koplja se
lome oko pitanja karaktera rata kao i 
hrvatskogangažmanauratuuBosni
i Hercegovini.

MONITOR: Da li će ovakvo 
obilježavanje Oluje još više zaoštriti 
odnose između Hrvatske i Srbije?

TERŠELIČ:Hoće,jernijednini

drugineželeusvojuslikuuključiti
drugustranurata,većsedržesamo
svoje perspektive. Zabrinjava
kako se brzo poništavaju rezultati 
velikihnaporauloženihuizgradnju
povjerenja u vrijeme predsjednika 
Mesića,predsjednikaJosipovićai
predsjednikaTadića.

MONITOR: Predsjednica 
Hrvatske je prilikom nedavne 
posjete Jasenovcu osudila ustaške 
zločine, ali na nju se okomila 
hrvatska radikalna desnica, koja 
godinama pokušava  da dokaže  da 
je Jasenovac  bio samo radni logor. 
Šta to govori?

TERŠELIČ:Zbogumanjivanja
značajaustaškihzločinaodstrane
uzastopnih vlada od 1991. nadalje 
hrvatsko društvo je podijeljeno oko 
pitanja tko je pobijedio u Drugom 
svjetskom ratu. Danas mnogi, 
posebnomeđumladima,nemaju
pravu sliku uloge partizana. U 
prosvjedu,većtrigodinezaredom,
nasljednici žrtavaHolokausta,
genocida nad Srbima i genocida nad 
Romimaiantifašistineobilježavamo
godišnjicuproboja iz Jasenovca
skupa s vladinim institucijama. 

MONITOR:Vi  s te 
nedavno predložili 

d a  D r ž a v n o 

odvjetništvo (DORH) osnuje 
specijalni odjel za ratni zločin, 
kako bi bili efikasnije procesuirani 
ratni zločini. Kakve su šanse da se 
to realizuje?

TERŠELIČ:Žaomiještoodjel
pouzorunaUSKOKnijeosnovanu
vrijemenjegovaosnivanja,početkom
ovogstoljeća.

MONITOR: Upozorili ste da 
još nije završena istraga za zločine 
koje su pripadnici Hrvatske vojske 
počinili 1995. u selima Komić i 
Poljice, te da je pred hrvatskim 
pravosuđem procesuiran jako mali 
broj zločina. Čime to objašnjavate?

TERŠELIČ: Najvažniji su
razlozipremalikapacitetidržavnog
odvjetništvatenepovoljnapolitička
klima za procesuiranje zločina
počinjenihod stranepripadnika
hrvatskih postrojbi. Od malobrojnih 
postupaka za zločine u tijeku i
nakonVRAOluja spomenut ću
suđenje za zločin uProkljanu i
Mandiću,okončanopravomoćnom
osuđujućom presudom Boži
Bačelićunasedamgodinazatvora
zaubojstvosupružnikaDamjanićte
ratnogzarobljenikaVukaMandića.
PostupakzazločinuGruborima
završiojeoslobađajućompresudom
dvojicipripadnikaAntiterorističke
jedinice(ATJ)Lučko,FranjiDrlji
iBožiKrajini.Zbogzavjerešutnje
izmeđutridesetaksudionikaakcije,
u kojoj je ubijeno šest starijih srpskih 
civilakaoineučinkovitostiistrage
isuđenja, teretodgovornostizbog
počinjenogzločinajošostajenasvim
pripadnicimaATJLučko.

MONITOR: Retorika i tenzije u 
regionu posljednjih dana podsjećaju 
na devedesete. Da li su mogući 
novi sukobi ili će sve to prevladati  
razum?

TERŠELIČ:Vjerujemdaćeipak
zapuhati novi vjetrovi. Raduje me 
štoVladaCrneGorekonzistentno
pod ržava  važne  r eg iona lne
poduhvate, poput inicijative za 
REKOM, uviđajući da umjesto
jednostranih interpretacija trebamo 
sagledavanjepočinjenihzločinaiz
različitihperspektiva.

Veseljko KOPRIVICA

je li se Kolinda Grabar 
Kitarović bar zapitala 
kako će na odlikovanje 

zapovjednika vojnih 
jedinica, čiji su pripadnici 
počinili zločine, 
reagovati porodice 
ubijenih? očito 
ju je vodila 
želja da učvrsti 
svoj položaj 
na listama 
popularnosti u 
Hrvatskoj,  a ne 
promišljanje 
najboljih 
koraka za 
unaprjeđivanje 
saradnje sa 
susjedima, 
posebno sa 
srbijom 
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Presedan koji 
bi uzdrmao 

Balkan 
izgeda da su sve opcije u igri, uključujući i onu 

o razgraničenju srba i albanaca i razmjenu 
teritorija tako što bi Preševska dolina pripala 

Kosovu a sjeverni dio Kosova srbiji. ta ideja je 
skopčana s mnoštvom rizika 

da li je na PomolU doGovor o Promjenama GraniCe srBije i Kosova 

i
ako  se  smat ra lo  da 
j e  s  p r o g l a š e n j e m 
nezavisnosti Kosova
završen proces raspada 

bivšeJugoslavije,očitojedasejoš
kalkuliše s prekrajanjem granica na 
Balkanu.Zbogtogasusveopcijeu
igri,uključujućiirazmjenuteritorija
tako što bi Preševska dolina pripala 
KosovuasjevernidioKosovaSrbiji.

Komen t a r i š u ć i  o t v o r e no
pismo episkopa raško-prizrenskog 
Teodosija o odlasku i prodaji 
imovine Srba s Kosova zbog
gotovo svakodnevnih medijskih 
špekulacijaopodjeliKosova,srpski
predsjednik Aleksandar Vučić je 
prijetećiupozoriodaukolikone
bude razgraničenje sAlbancima,
srpski narod treba da se spremi da za 
40 godina brani Vranje. Po njemu, 
demografija jenajboljealbansko
oružje.

Vučiću jeodgovoriopremijer
KosovaRamuš Haradinaj. Po 
njemu, idejaopodjeliKosova ili
razmjenateritorijesaSrbijomznači
–rat.Pridružiomusešefprištinskog
timaudijalogusBeogradomAvni 
Arifi ocjenom da bi onog trenutka 
kada bi granice bile precrtane, to 

odvelonaputućorsokak.Nijedna
institucija ne bi trebalo da padne pod 
uticaj srpske propagande i pregovara 
otompitanju,konstatovaojeArifi.

Međutim,nedavnojeambasador
SAD u Prištini Greg Delavi na 
nekoliko puta ponovljeno novinarsko 
pitanje odbio da direktno odgovori 
dalibiVašingtonpodržaorazmjenu
teritorija. Ambasador se usredsredio 
nanužnost sveobuhvatnogdogo-
vora Beograda i
Priš t ine,  š to su 
neki  anal i t ičar i
protumačili  kao
da bi Sjedinjene 
AmeričkeDržave
prećutnoprihvatile
i takvu opciju.

Po mišl jenju 
Danijela Servera, 
pro feso ra  Un i -
verziteta Džons
Hopkins, Brisel
i  Vaš ing ton  su 
uv i d j e l i  d a  ć e
integracija opština 
sasrpskomvećinom
n a  s j e v e r u  u 
kosovski sistem 
ići izuzetnoteško.

Stoga,neisključujunijednuopciju
samo da bi se napokon postigao 
dogovor Beograda i Prištine i
osiguralo da Srbija prizna nezavisnost 
Kosova.

U prilog takvim kalkulacijama 
ide i  prvi put izrečeni
stavpredsjednikaKosova

Hašima Tačija o korigovanju 
granica sa  Srbi jom. Tako bi 
Preševo,BujanovaciMedveđabili

● PROMJENA GRANICA 
SRBIJE I KOSOVA IZAZVA-
LA BI LANČANE POSLJEDI-
CE  NA BALKANU I SVUDA 
U SVIJETU: Danijel Server, 
profesor Univerziteta 
Džons Hopkins

● DVOSMISLENE IZJAVE:  
Hašim Tači i Aleksandar Vučić 
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pripojeniKosovu,dodajućida to
podrazumijeva „potpuno odbijanje 
svakepomisliopodjeliKosova”.

Ta k v a  Ta č i j e v a  i d e j a ,
po anal i t ičar ima,  zvuči
neuvjerljivo jer ne postoji 

nijedan razlog zbog koga bi se Srbija 
odrekla svog dijela a da ne dobije 
ništazauzvrat. „Tačiodličnozna
da seniMedveđa,niBujanovac
niPreševonećepripojitiKosovui
da izjava o tome samo manipuliše 
osjećanjimaAlbanacauPreševskoj
dolini. Ideja o „korekciji granica” je 
samoeufemizamzapodjeluKosova“,
kazao je poslanik opozicione partije 
Alternativa Iljir Deda. 

IzVučićeveprimjedbedaćeseza
„40 godina Srbija braniti kod Vranja”  
proizlazidajenužnorazgraničenje
Srba iAlbanaca. Jednaodopcija
moglabibitipovlačenjegraniceu
blizini Vranja, odnosno prepuštanje 
tripomenutagradazačetiriopštine
nasjeveruKosova.

U prilog toj ideji išla bi situacija 
na terenu. Prištinske institucije 
nekontrolišusjever,anizvanični
Beogradnije uspio da suštinski
integrišePreševskudolinu,naročito
nakon pobune Albanaca 2001.

No,taidejajeskopčanasmno-
štvom rizika. Nijednim prekrajanjem 
granicapoetničkomkriterijumuna
nacionalno izmiješanom prostoru ne 
možeseosiguratidasvipripadnici
jednognarodaživeujednojdržavi.

Postavlja se pitanje sudbine 
Srbaiztrigradauslučajunjihovog
pripajanjaKosovu.U Preševu,
prema popisu iz 2002. godine, Srbi 
čineokodevetodstostanovništva,u
Bujanovcu34,auMedveđičak84
procenta. Da li bi se ti Srbi odselili 
u Srbiju ili bi pristali da budu dio 
državeKosovo? Isto pitanje se
nameće iuslučajuAlbanacakoji
živenasjeveruKosova,ukolikobi
sepriključioSrbiji.

Takođe,opštejepoznatodaoko
60odstoSrbanaKosovuživijužno
od Ibra kao i da se njihove kulturne 
i istorijske znamenitosti nalaze 
uglavnom na tom prostoru. Njihov 
položajnakon takvogprekrajanja
granica bio još neizvjesniji.

Po mišljenju Servera, takav 
scenario bi  povećao podršku
AlbanacanaKosovuiMakedoniji
zaujedinjenjesAlbanijom,čimebi
se destabilizovala vlast u Skoplju. Po 
sistemu spojenih sudova, Republika 
Srpska bi  težila ujedinjenju sa
Srbijom,aHrvatiuBiH,ukantonima
ukojimasuuvećini,nastojalibida

sepriključeHrvatskoj.
Takav rasplet imao bi posljedice 

inameđunarodnomplanu jerbi
Rusija to iskoristila kao presedan 
za cementiranje svoje kontrole na 
Krimu, JužnojOsetiji,Abhaziji i
Pridnjestrovlju. Ima mišljenja da 
konceptpodjelepostojećihdržava
najviše odgovara Rusiji zbog pitanja 
Krima.

U Evropskoj uniji postoji pet 
državakojenisupriznale
Kosovoizdomaćihrazloga.

Jošjemnogovišezemaljausvijetu
koje dolaze u problem s nekim 
„svojimKosovom”.

Srbija bi mnogo rizikovala – ne 
samozbogčinjenicedajePreševska
dolinaodvelikogznačajazanjujer
jojomogućavastrateškukontrolu
nad Vardarskom dolinom i izlazak 
k luci u Solunu. Time bi otvorila 
Pandorinu kutiju jer se na taj presedan 
jednogadanamogupozvatiSandžak
i Vojvodina.

IstorijaBalkana,ali iprimjeri
razmjenestanovništvaizmeđuGrčke
i Turske ranih dvadesetih prošlog 
vijeka, te hindusa i muslimana 
poznihčetrdesetihna Indijskom
podkontinentu, pokazuju da nema 
rješenja za nacionalne sukobe na 
„etničkomnačelu”.Upraksinije
mogućeosigurati„etničkučistotu”

Najnoviji talas
Političari u Srbiji i na Kosovu do sada su bili suzdržani u izjavama o 

razmjeni teritorija, podjeli ili korekcijama granica. Srpski pisac dobrica 
Ćosić bio je jedan od rijetkih koji se još devedesetih zalagao za podjelu 
Kosova. Na drugoj strani, akadamik iz Prištine redžep Ćosja,  svojevremeno 
je isticao da bi razmjena Preševske doline za sjever Kosova jedino mogla da 
stabilizuje odnose Beograda i Prištine. Bivši makedonski premijer ljupčo 
Georgijevski tvrdi u autobiografskoj knjizi da je s pokojnim srpskim 
premijerom Zoranom Đinđićem razgovarao o razmjeni teritorija između 
Makedonije, Albanije i Kosova.

Ideju o “dogovornom” rješenju za Kosovo koje bi postigli Beograd i Priština 
gaje i u djelovima međunarodne zajednice. Takvu opciju pomenuli su još 
prije nekoliko godina američki republikanski kongresmen dejna rorabaher 
i bivši britanski ambasador u Beogradu ajvor roberts. Zvanični Vašington 
tada se distancirao od takvih ideja. Tu opciju je pominjao prije pet godina 
i bivši koordinator Pakta za stabilnost jugoistočne Evrope erhard Busek, 
a početkom ove decenije Međunarodna krizna grupa.

Najnoviji talas priča o razmjeni teritorija pokrenuo je prošlog decembra 
bivši britanski diplomata timoti les. On je u časopisu Foreign Affairs napisao 
da je propala zapadna politika pomirenja i multietničkih država na Balkanu. 
On se zalaže za stvranje Velike Albanije, Hrvatske i Srbije. 
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region
tako što bi se u jednoj nacionalnoj 
državiokupilisvipripadnici istog
naroda bez manjinskih zajednica. 
Ključni problem je što „etničko
načelo”podrazumijevada sena
“drugog” gleda s podozrenjem pa i 
neprijateljski.

Ozbiljnianalitičariupozoravaju
-Srbi iAlbancinemogupostići
istorijskisporazumgledajućikoće
koganadmudriti,ilirazgraničenjem
kojećeličitinapodizanjekineskog

zidaizmeđudvanaroda.Jediniput
jepromjenapercepcijetakoštoće
jednidrugedoživljavatikaopartnere
kzajedničkomcilju.Ukolikoseto
nedesi,obanarodaćebitiosuđena
nazačaranikrugpodozrenja,sukoba
i civilizacijskog propadanja.

 P reds tavn ic i  v i še  od  35 
organizacija civilnog društva iz Srbije 
isKosovapozvalisupredstavnicu
EU Federiku Mogerini da se 
nedvosmisleno izjasni protiv podjele 
Kosovailirazmjeneteritorijaizmeđu
Kosova iSrbijepremaetničkom
principu.„Svečešćinagovještaji
mogućnosti prekrajanja granica
šalju vrlo opasnu poruku, kako 
građanimaSrbije iKosova, takoi
cijelom regionu, da postoji realna 
mogućnost legitimisanjaopasnog

principaetničkogvlasništvanad
teritorijom – principa koji je ovaj 
region u nekoliko navrata gurnuo u 
krvave sukobe”, navodi se u pismu.

NVO su ocijenile da bi ovakav 
razvoj  događa ja  neminovno
proizveolančanureakcijuiudrugim
balkanskimdržavama idoveodo
niza zahtjeva za promjenama granica 
naBalkanu,štootvaravratanovim
sukobima. Srbima i Albancima koji 
živena‘pogrešnojstrani’,ovimbise
poslala poruka da treba da se presele 
u„svoju“etničkudržavuštobimoglo
da dovede do još jednog egzodusa 
stanovništvanaBalkanu.

U pismu su pozvani svi akteri, 
domaći i  međunarodni, da se
suprotstavepokušajimauvođenja
etničkogprincipakaovrhovnog
u izgradnjidržavanaBalkanu.
“Svakadržavakoja počivana
diskriminaciji ipodjeligrađana
po bilo kojoj osnovi unaprijed je 
osuđenanapropast“.Zaključakje
NVOdasvevišemladihljudiveć
napuštaSrbijuiKosovo.Teritorije,
zakojesenacionalneipolitičke
elitedanasgrčevitobore,ostaćebez
pokretačkihdemokratskihsnaga.

Iakosezvaničnorazgraničenje
i razmjena teritorija na sjeveru 
Kosova i juguSrbijemožda

nikada ne desi, najvjerovatnije da 
ćedecenijeraznihveomanapetih
pregovora i niza sporazuma samo 
podsticati predstavnike manjina da 
napuštaju miješane sredine.

Milan BOŠKOVIĆ

Tramp kontra prethodnicima
„Administracija američkog predsjednika donalda trampa dala je zeleno 

svjetlo za podjelu Kosova“, piše prištinska Gazeta ekspres, pozivajući se na 
neimenovane diplomatske izvore. Prema saznanjima tog lista, Trampova 
administracija složila se  da Kosovo da teritoriju Srbiji u zamjenu za 
priznavanje.

Ova radikalna promjena dešava se nakon dolaska na  mesto savjetnika 
za nacionalnu bezbjednost Džona Boltona. Bolton je, navodi list, poznat po 
svom „antikosovskom pristupu“ iz vremena kada je bio ambasador SAD u UN.

Prištinski dnevnik navodi da se ne zna šta će se desiti ako se bude diralo 
u „granice“ Kosova. „Zna se to da administracija Donalda Trampa razmišlja 
kao i Rusija kada je riječ o podjeli Kosova“.

Iz njemačke ambasade u Prištini je saopšteno da zvanični Berlin ostaje 
pri stavu protiv podjele Kosova. nedavno je 

ambasador sad 
u Prištini Greg 

delavi na nekoliko puta 
ponovljeno novinarsko 
pitanje odbio da 
direktno odgovori 
da li bi vašington 
podržao razmjenu 
teritorija. ambasador 
se usredsredio na 
nužnost sveobuhvatnog 
dogovora Beograda 
i Prištine, što su neki 
analitičari protumačili 
kao da bi sjedinjene 
američke države 
prećutno prihvatile i 
takvu opciju
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U našem medijskom okruženju, 
mislim na prostor gdje se bar 
jezički svi razumijemo (!?) mnogi 

su se, bez ikakvih ozbiljnih razloga proglasili 
kolumnistima. Mnogi čije tekstove ne vrijedi 
tretirati ni u kakvom kriteriološkom smislu.
Zato nam je medijski prostor kontaminiran 
nepodopštinama, od onih diletantskog tipa 
do najjeftinije fašističke propagande.

Međutim, postoje i primjeri koji pokazuju 
da spoj majstorskog pisanja kolumnističkih 
tekstova sa moralnom okomicom u mišljenju 
itekako primiče žanr kolumne čistoj 
književnosti. Takav primjer je najnovija 
knjiga Borke Pavićević Glava u torbi, Centar 
za kulturnu dekontaminaciju Beograd, 2017.

Komentirajući na jednoj stranici 
novinskog teksta u jedinoj relevantnoj 
dnevnoj novini danas u Srbiji, beogradskom 
Danasu, sve ono što je ulazilo u vizir njenog 
oštroumnog, intelektualno visokopotentnog 
diskursa, Borka Pavićević je izgradila 
intelektualno vrlo specifičan, a nerijetko i 
filozofski premoćan stav o brojnim pojavama 
ne samo kulturnog nego i političkog 
života na jugoslavenskim prostorima. 
Ona je hrabro, polemički žustro i nadasve 
pošteno ocjenjivala sve ono što je 
bogatilo,ali i uništavalo 
duhovnost, ali i političku 
i ekonomsku perspektivu 
naših života.

P a v i ć e v i ć e v a  j e 
beskompromisno se -
c i ra l a  s n i z i l i ce  n a š i h 
krajnje bijednih života. 
Na matrici koju je inte-
lektualno povijesno i filo-
zofski uspostavila  velika 
Latinka Perović, govoreći 
o Srbiji koja i dalje živi 
devetnaestovjekovnim 
r i t m o v i m a ,  B o r k a 
Pavićević konstituira 
potpuno autentičan način 
tretmana najsloženijih 
problema u društvu. Jezik 
koj im piše  ni je opterećen 

lažnim intelektualizmom niti naivnim 
kvaziintelektualnim kićenjem metafora samo 
radi metafora. Borka uspijeva na terenu 
najtankoćutnije literature,a ne tek i samo 
publicizma, razvijati premoćan sistem ocjene 
društvenih pojava i fenomena današnjice.

Pavićevićeva je i u dramaturškom smislu 
odlično složila cjeline svoje knjige koja nosi 
naziv njene kolumne iz Danasa.

Kada bi u našem književnom životu 
bilo više ovakvih knjiga o kojoj književni 
kritičar Saša Ćirić piše briljantan pogovor i 
naši životi, ali i svijet oko nas, bili bi daleko 
sadržajniji, ljudskiji, pošteniji i europski 
relevantniji.

Knjiga Glava u torbi   govori moćnim 
i sadržajnim krikom. Moramo svi biti 
osvješteniji i oljuđeniji nakon čitanja 
ove knjige dalekosežnih poruka i krajnje 
poštenog angažmana.

Jednostavno kazano - jedna je Borka.

Pronoseći istinu u svojoj kolumni, ona 
nas opominje, ali i upućuje kako ovaj 
svijet može biti i mjesto smislenijeg i 

sadržajnijeg življenja nego što je ovo naše! 

Piše: 
Gradimir 
GOJER

periskop

Borka Pavićević 
„Glava u 
torbi“, Centar 
za kulturnu 
dekontaminaciju 
Beograd, 2017.

JEDNA JE 
BORKA 
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Djeca su na prvom mjestu

Pošto imam mlađu braću i sestru htio sam da 
napravim film u kome bi oni mogli da uživaju, ali 
i da im pomognem da raščiste neke stvari u svom 
univerzumu, pošto smo djeca razvedenih roditelja, a 
velika tema filma je baš razvod iz dječije perspektive

raŠKo miljKoviĆ, reditelj Filma ZLOGONJE

n
ag rada  pub l ike  32 . 
FilmskogfestivalaHerceg
Novi-Montenegrofilm
festivalpripala jefilmu

ZlogonjeRaškaMiljkovića.Filmje
od publike dobio ocjenu 4,48. Ovo 
ostvarenje takmičiloseuselekciji
dugometražniigranifilmsajoš11
filmova.

ZlogonjedonosipričuoJovanu,
dječakuoddesetgodina,koji je
rođensaparcijalnomcerebralnom
paralizom.Krozsvojumaštuonbježi
usvijetfantazijaukomejeslobodan
dauradištagodželiibudekogod
poželi.

Ovapričanastalajepodvodstvom
producentkinjeJovaneKaraulić i

producentskekućeAkcija produkcija, 
a scenario koji je nastao po motivima 
knjige O dugmetu i sreći autorke 
JasminkePetrović,napisalisuMarko
Manojlović iMilošKrečković.
Koproducent inaovomfilmskom
ostvarenjusukućeThis and That iz 

BeogradakaoiDream Factory iz 
Makedonije.Direktorfotografijeje
MikšaAnđelić,kostimografkinjaje
MilenaMilenković,montažerfilma
Zlogonje jeĐorđeMarković,dok
jescenograf iskusniAljošaSpajić.
UlogetumačedjecaMihajloMilavić
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iSilmaMahmuti,kaoiJelenaĐokić,
BojanŽirović,DubravkaKovjanić,
OlgaOdanović,JelenaJovanova,
StelaĆetković…

MONITOR: Prije crnogorske 
premijere filma „Zlogonje” rekli ste 
mi da jedva čekate da vidimo reakciju 
publike i da ste veoma uzbuđeni. 
Film bi mogli okarakterisati kao 
dječiji, pa je zanimljivo da je dobio 
nagradu publike. Kakve su vam 
impresije nakon ove nagrade? 

MILJKOVIĆ:Presrećni smo
reakcijom, posebno pošto je u Herceg 
Novombilapretežnoodraslapublika!
Do sada smo najviše putovali po 
dečijimfestivalimaibilesuveoma
pozitivnekritike, ali jenaKanli
Kulibilaneverovatnaatmosfera,
delovalo mi je kao da je cela publika 
bilauvučenaupričuidasusezaista
poistovetili sa junacima i emotivno 
sepovezalisaJovanomiMilicom.
Asamanagradanamjefantastičan
podstrek pred premijeru u Srbiji i 
početakbioskopskekomunikacije
sa publikom.

MONITOR: Film „Zlogonje” je 
osvojio nagradu za najbolji igrani 
film za uzrast od osam do deset 
godina na TIFF Kids festivalu u 
Torontu, koji je sastavni dio jednog 
od najznačajnijih 
filmskih festivala 
na svijetu. Žiri 
mladih je tada 
izjavio da fi lm 
predstavlja veliko 
iskustvo iz kojeg 
svi mogu mnogo 
da nauče. Kakav 
je osjećaj kada 
shvati te da ste 
sve vrijeme bili u 
pravu vjerujući da 
pravite dobar film?

MILJKOVIĆ: 
Tada smo bili van 
sebe  od  s reće .
Zapravosmoprvi
putgledalizajednofilmnakontrolnoj
projekcijiuBioskopuuBeogradu,
samo nekolicina nas autora, i tada 
smo prvi put naglas izgovorili: 
„Napravili smosuper film!”.Ali,
nismobili sigurni kako ćedeca
reagovati nanjega.Zatonam je

posebno drago bilo kada su baš deca 
izdečijegžirijaprepoznalakvalitet
filma,aondajošidodalakakoseiz
njegamožeponeštoinaučiti.Nismo
mogli ni da se nadamo takvom 
uspehu.

MONITOR: Na ovom području 
je zapravo rijetkost da se snima 
dječiji film, a „Zlogonje” na bajkovit 
način prikazuju kako u modernom 
društvu nepremostivi problemi 
postaju rješivi uz ljude koje voliš. 
Kako je nastala ideja da snimate 

upravo ovaj film?
M I L J K O V I Ć :  N i j e  b i l o 

preterano teškoodlučitisezabaš
ovajpodvig.Scenario jeodlično
napisan inaprvočitanje samse
zaljubiou likove i upriču i bio
samsigurandatapričamoradase

ispriča.Poštoimammlađubraćui
sestruhteosamdanapravimfilmu
komebionimoglidauživaju,alii
daimpomognemdaraščisteneke
stvari u svom univerzumu, pošto smo 
deca razvedenih roditelja, a velika 
temafilmajebašrazvodizdečije
perspektive. Nadam se da su im se 
baremnekekockicesložileposle
gledanja Zlogonja.

MONITOR: Film je porodična 
priča čiji su glavni akteri djeca, a 
glavni junak je dječak obolio od 
parcijalne cerebralne paralize. 
Kako je tekao sam proces rada na 
filmu jer je na prostoru Balkana 
snimanje filma mukotrpan posao 
u produkcionom i finansijskom 
smislu?

MILJKOVIĆ: Nije  lako, 
naravno,alisamimaosrećudasam
okruženjakosposobnimautorima-
takođemahomdebitantima,kojisu
bili spremni da daju sve za uspeh 
projekta. Tako da smo snagom 
voljeuspelidaprevaziđemosve
finansijskei temporalneprobleme.
Užasno je važno da se za prvi
filmokružitedragimipozitivnim
ljudima, a ozbiljan je bonus kada su 
ti, tako bliski ljudi, pride i vrhunski 
profesionalci.

MONITOR: Kako ste birali 
glumce – naročito djecu, jer 
pretpostavljam da je to bio vrlo 
zahtjevan dio posla?

MILJKOVIĆ: Sam proces 
kastinga je trajao blizu devet meseci, 
preko šestodevojčica jebilona

nije bilo 
pretjerano 
teško odlučiti 

se za baš ovaj 
podvig. scenario je 
odlično napisan i 
na prvo čitanje sam 
se zaljubio u likove 
i u priču i bio sam 
siguran da ta priča 
mora da se ispriča

kultura
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nstitut za filozofiju
i  d ruš tvenu teor i ju 
UniverzitetauBeogradu
ustanovio je nagradu za 

kritičkidruštveniangažman„Miladin
Životić“.Istorijaovoginstitutausko
jeinazanimljivnačinisprepletenas
istorijom jugoslovenskog i srpskog 
društva.Kaoitadruštva,iInstitutje
unutar sebe bio vrlo raznorodan, a u 
svojim idejnim tendencijama neretko 
i protivrečan.Osimu naučnom
ikulturnom,članovi Instituta su
ostavili neizbrisivog traga i u 
političkomidruštvenomživotuove
zemlje,utiskujućisvojadruštveno-
teorijska uverenja u politike koje 
su zagovarali i sprovodili. Utoliko 
istorija Instituta nije samo odraz 
istorije našeg društva: ideje koje 

kastingu za ulogu Milice, i više od 
dvadesetdečakajebilouposlednjem
krugukastingazauloguJovana.

Ali iako je bio veliki broj 
talentovane dece, Silma i Mihajlo 
su se istakli svojim šarmom i 
neverovatnom hemijom koja se 
rodila izmeđunjih, jošnaprvom
susretu na kastingu. Delovali su kao 
dasevećgodinamapoznajuidruže,i
poštosusenaprvuloptutakozbližili,
bilo je jednostavno posle to preneti 
iufilm.Zaistajebilozadovoljstvo
raditi sa njima.

MONITOR: Šta Vam je bilo 
najvažnije tokom rada na filmu? 
Jeste li zamišljali ko su idealni 
gledaoci i ko bi mogao sve da donosi 
sud koji je Vama važan?

MILJKOVIĆ: Najvažnijemije
bilo da deca sve vreme ostanu u igri 
u toku snimanja, trudili smo se da ih 
uvek zaštitimo od bilo kakve tenzije 
ili nervoze koja lako nastaje pod 
pritiskom snimanja u tako kratkom 
vremenskom roku. Ali smo ipak 
uspelidaihzadržimoudomenuigre
i zabave u toku snimanja.

Štosepubliketiče,naravnodeca
su nam na prvom mestu, ali nam je 
takođebilovažnodadopremoido
roditeljakojićeneminovnogledati
filmsadecom.Asadasamsiguran
da smo i u tome uspeli.

Miroslav MINIĆ

najvažnije mi 
je bilo da 
djeca sve 

vrijeme ostanu u 
igri u toku snimanja, 
trudili smo se da ih 
uvijek zaštitimo od 
bilo kakve tenzije 
ili nervoze koja 
lako nastaje pod 
pritiskom snimanja 
u tako kratkom 
vremenskom roku

i

PIŠU: Adriana ZAHARIJEVIĆ 
           i Milivoj BEŠLIN

suseunjemurazvijale takođesu
oblikovale i proizvodile naše razne 
društvene istorije.

Odluči t i  se  za  jedno ime
kojećepredstavljatiprihvatljivu
tendenciju današnje generacije 
angažovanihdruštvenihteoretičara,
u ovakvim okolnostima svakako 
nije bilo jednostavno. No, pravo je 
savremenika da u mnoštvu prošlosti 
izaberuonukojaćebitisvojevrstan
zalogzabudućnost,štoosobitovaži
za današnjicu u kojoj se zaboravi 
pažljivokrojeibrižljiviječuvajuod
pamćenja.Zbogčegajebilovažno
nezaboravitiimeMiladinaŽivotića?
Ujekurata,RadomirKonstantinović
gaovimrečimaopisuje:„Živeoje
kao u vatri, kao u nekoj groznici. Svi 
smoživeliodtognjegovogzanosa.
Hranili smo se tim zanosom. Opijali 
senjime.DivilismoseŽivotiću“.U
uverenjudajezakritičkiangažman
usvakomvremenuključanvatreni
zanos kao direktna suprotnost apatiji 
i potmuloj ravnodušnosti, Institut je 
odlučiodaupravoŽivotićevoime
otrgne od zaborava.

MiladinŽivotić(1930–1997)je
biobeogradskifilozofkojijeuspešno
sintetizovao teorijsko mišljenje i 
intelektualniangažman.Udobroj

mediji
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Miladin Životić: 
Alternativa 
zaboravu
Pred našim društvom je pitanje zbog čega je 
nagrada, “miladin Životić”, instituta za filozofiju 
i društvenu teoriju Univerziteta u Beogradu prvi 
put dodijeljena vodećoj teorijskoj figuri svjetskog 
glasa džudit Batler, uglavnom prećutana
tradiciji etike odgovornosti koja se 
zahtevaodintelektualnogpregnuća,
on je dosledno živeo vrednosti
čije jepostulate iznosiousvojim
teorijskim radovima. Njegova misao i 
neophodnostjavnogangažmananašli
su se na iskušenju i kada je derogirao 
političkimonopoliboriosezapravo
nakritičkureč60-ihi70-ihgodina
prošlogveka,zbogčega je1975.
ostaobezkatedrenaFilozofskom
fakultetuuBeogradu,kao ikada
se90-ihotvoreno ipožrtvovano,
javnim nastupima i koncentrisanjem 
na civilne žrtve, suprotstavljao

nasiljuizločinimauvremeratova
na postjugoslovenskom 

prostoru.
Kao zagovornik

s l o b o d e  i  e t i k e 
odgovornost i  b io 
je  kri t ičan prema
jugoslovenskom 

društvu i njegovoj ideološkoj 
zatvorenosti. Pribojavao se zatiranja 
kritičkesvesti islobodnogduha, i
oštroseprotiviotomedasedrugačije
mišljenje tretira kao neprijateljsko u 
svrhu generisanja društvenih napetosti 
ili ideoloških homogenizacija. 
Odbranu prava na pobunu platio je 
isključenjemsFilozofskogfakulteta.
Nakon promene legitimacijske 
forme autoritarnosti, onda kad
nacionalizampostaje vladajuća
ideologija,MiladinŽivotićulaže
jednaku snagu da se  svoj im 
kritičkimangažmanomsuprotstavi
identitetskom antagonizovanju. To 
činikaoangažovanimislilacčija
jepraksakritika,suprotstavljajući
se intelektualcima koji su svoje 
ideje želeli da upregnuu svrhe
osvajanja političkemoći: „Kod

nas nije nedostajalo takvih 
intelektualaca koji su hteli 
da projektuju, modeliraju 
iosmišljavajubudućnost:

to i jeste velika mana 
naše duhovne stvarnosti“. 

Pravo na pobunu, u duhu 
Praxis filozofije,gradio je
iz uverenja o univerzalnoj 
ljudskoj emancipaciji koja se 

možda je dobar 
trenutak da se 
zapitamo o tome 

kako se zapravo grade 
heroji i zbog čega se 
tako lako utišava glas 
za slobodu, radikalnu 
demokratiju, protiv 
nasilja i za univerzalnu 
emancipaciju, glas 
koji podržava pravo 
na pobunu – Životićev 
glas koji neočekivano 
odjekuje u delima  
džudit Batler
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Pravo je savremenika da u mnoštvu prošlosti 
izaberu onu koja će biti zalog za budućnost, što 
osobito važi za današnjicu u kojoj se zaboravi 

pažljivo kroje i brižljivije čuvaju od pamćenja. 
zbog čega je bilo važno ne zaboraviti ime miladina 
Životića? U jeku rata, radomir Konstantinović ga 
opisuje: „Živeo je kao u vatri, kao u nekoj groznici. svi 
smo živeli od tog njegovog zanosa. Hranili smo se tim 
zanosom. opijali se njime. divili smo se Životiću“

nikakonemožepreobrazitiumale,
lokalne, nacionalne emancipacije. U 
tomduhovnompreobražajuvideoje
„provincijalnu pretencioznost onih 
filozofakojisusebeproglašavali
za autore istina o naciji, vremenu, 
istoriji svoganaroda“.Odbijajući
dasesvrstauzvećinunacionalnih
metafizičara,aliiuzfilozofe-kraljeve
imislioce-planere,Životićsezalagao
za ironijski odmak, za izvesnu 
„antimetafizičkuopuštenost,težnju
da se bez velikih projekata globalne 
izmene sveta gradi alternativna scena 
društvenogživota“–alternativakoja
u ovoj zemlji nikada nije postala deo 
glavnog toka.

No,njegovkritičkiangažman
podrazumevao je više od teorije. 
UsredištuŽivotićevogangažmana
bilajeBosnaiHercegovinaukojoj
ratnijevođensamoradiosvajanja
teritorije, već s ciljemuništenja
mogućnosti zajedničkog života.
S timnaumu,Životićće rećida
akozajedničkiživotnijemoguć,ni
samživotnijemoguć.Neposredno
suočavanje  s  varvars tvom i
besmislom rata, odlazak na liniju 
vatre (Sarajevo,Tuzla,Mostar)
i susret sa žrtvom, smatrao je
neodvojivim od etike odgovornosti u 
vremenuukojemmuzećute,apucaju
topovi i snajperi. Upozoravao je da 

miladin Životić je 
kao zagovornik 
slobode i etike 

odgovornosti bio  kritičan 
prema jugoslovenskom 
društvu i njegovoj 
ideološkoj zatvorenosti. 
isto tako 90-tih se 
otvoreno i požrtvovano, 
javnim nastupima 
i koncentrisanjem 
na civilne žrtve, 
suprotstavljao 
nasilju i zločinima 
u vrijeme ratova na 
postjugoslovenskom 
prostoru

ratslužisprečavanjuartikulisanja
nezadovoljstva zbog socijalnih 
nepravdi i društvenih nesloboda, i 
skrećekaneprijateljskojidentitarnoj
drugosti. Njegova poslednja knjiga, 
istovremeno oporuka i memento 
pod nazivom Contra bellum(Protiv 
rata),idanasjesnažnaopomenao
tomekakopaduvarvarstvomože
bititragičan,alijeinaukdasezlu
možesuprotstavitiusvakojprilici.

Pred našim društvom je pitanje 
zbog čega je ova nagrada, 
prviputdodeljenavodećoj

teorijskoj figuri svetskogglasa,
DžuditBatler,uglavnomprećutana.
Samo je jedan medij, Radio Slobodna 
Evropa, obradio temu o nagradi i 
čovekučijeimenosi,odredivšiga
kao „zaboravljenog heroja antiratne 
Srbije“.Možda jedobar trenutak
da se zapitamo o tome kako se 
zapravogradeherojiizbogčegase
tako lako utišava glas za slobodu, 
radikalnu demokratiju, protiv nasilja 
i za univerzalnu emancipaciju, glas 
kojipodržavapravonapobunu–

Životićevglaskoji neočekivano
odjekujeudelimaDžuditBatler.
Kakosedogodilodasedanasne
zna ko je bioMiladinŽivotić?
Tužnačinjenicakojagovorimnogo
o našem društvu jeste da su ratni 
antiheroji, protagonisti užasnih
zločina i dehumanizacijeveoma
prepoznatljivi i to kao uzori, dok su 
antiratni pregaoci gurnuti u zaborav. 
Pitamo se: ima li taj zaborav svrhu? 
Aktuelnimpolitičkimstrukturama,
protagonistima ili epigonima ranijih 
ratnihvođa,imeMiladinaŽivotića
i narativ o antiratnom pokretu 
neprijatnojepodsećanjenačinjenicu
dasuratnapolitikainacionalistička
ideologija imale alternativu u Srbiji. 
Svakakokrhku,alidelatnu.Zaboravi
utolikonisunasumični islučajni,
većsudeoaktivnoggušenjanovih
društvenih alternativa.

(Autori su naučni saradnici 
Instituta za filozofiju i društvenu 
teoriju Univerziteta u Beogradu)

Peščanik

mediji
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SKADARSKA DRAMA 
BOŽO  V. LIPOVINA

Cetinje, 2018. 

Skadarska drama je istorijski 
roman koji  sadrži autentične
dokumentevezanezadogađanja
okoSkadraizvremenaBalkanskih
ratova 1912/13. godine. 

Jedan tok ovog  istorijsko-
književnogdjelapratiživotPeraD.
Lipovine,autorovogđeda,asadruge
straneje,,uznačajnomobimu,ogled
ipripovijestopolitičko-događajnoj,
državnoj, diplomatskoj, vojnoj,
socijalnoj, mentalitetskoj i drugoj 
vrstiistorijeCrneGoreskrajaXIXi
prvedecenijeXXvijeka.Konkretno,
dookončanjaBalkanskograta2013,
dok se naracija, u izvjesnom smislu, 
protežeidobespravnogukidanja,
okupacijeianeksijeCrneGore1918.
godine’’, napisao je u recenziji ovog 
djela,kojupotpisujeNovakAdžić.

Autor u predgovoru ističe
da je djelo nastalo zahvaljujući
autentičnimistorijskimizvorimate
oruginalnim zapisima i dokumentima 
kojisuodzaboravasačuvalipojedini
Cetinjani.Uknjizisekonstatujeda
je,,skadarskadrama’’faktičkibila
,,skadarska grobnica’’ nekoliko 
hiljada crnogorskih rodoljuba, koji su 
stradali i izginuli u ovoj ,,nepotrebnoj 
ratnoj avanturi’’. 

Knjigajeobjavljenaovegodine
na Cetinju, na crnogorskom i
engleskom jeziku. 

AGONIJA I EKSTAZA 
Irving Stoun

Vulkan

MikelanđeloBuonaroti,tvoracDavida,čovekkojijeoslikaoSikstinsku
kapelu,arhitektakupolecrkveSvetogPetraponovoživinastranicama
burnog,moćnogičudesnogromanaproslavljenogpisca.

IrvingStoun(1903–1989)bio jeameričkipisac,poznatposvojim
biografskimromanimaslavnihličnosti.Roditeljisumuserazveli,akada
semajkapreudalaIrvingjeuzeoočuhovoprezime.Odmajkejenasledio
strastzačitanjemiobrazovanjem.Dobiojetitulumagistraizoblastipisanja,
umetnostiinaukenaUniverzitetuuJužnojKaliforniji.KnjiguŽudnja za 
životom napisao je inspirisan Van Gogovim pismima bratu. Dok je pisao 
roman,mnogovremenajeproveouItaliji,istražujućiživotovogvelikog
umetnika,aimaojesvupomoćitalijanskevlade.

ANTOLOGIJA MODERNE KINESKE PRIČE
Geopoetika

Ova antologija predstavlja izbor od deset pripovedaka i novela nekih 
odnajreprezentativnijihpripovedačadvadesetihitridesetihgodinaminulog
veka,kojemnogikritičarividekaozlatnodobakineskemoderneproze.
Rukovodećisenačelomdaodabranapričanikadanijebilaprevođena
na srpski jezik, u izbor su uglavnom ušla dela po kojima su se ti pisci 
proslavili. S obzirom na to da su autori ranog kineskog modernizma u svom 
stvaralaštvubaštinilitekovinekakopredmodernističkihzapadnihpravaca
kaoštosurealizamiromantizam,takoinajnovijihmodernističkihstrujanja,
priređivačisuprisastavljanjuoveantologijevodiliračunadaunjojbudu
zastupljenipredstavnicisvihtihknjiževnihpoetika.Upogledutema,biloda
jerečomukotrpnomživotuseljakailiproblemimainedoumicamamladih
ljudiizurbanihsredina,uovimpričamaupečatljivoseopisujudilemei
sudbinaKinezauhvaćenihuvihorudruštvenihpromenairatnihnemira.U
tomkontekstu,ovaantologijajestepokušajdaseštojemogućecelovitije
predstavieklektičnostkineskeknjiževnesceneiukaženarazmišljanja,
osećanjaiduhovnupromenuKinezauvremestvaranjanjihovemodernosti. 

Mirjana Pavlović i Zoran Skrobanović

DANTEOV EZOTERIZAM 
Rene Genon

Gradac

ReneGenonjejedanodnajpoznatijihuporednihistraživačareligijai
ezoterijskihučenja.Njegovasintetičkaistraživanjaobjavljenasuubrojnim
knjigama od kojih su najpoznatije: Velika trijada, Simbolika krsta, Kralj 
sveta, Kriza modernog sveta, Istok i Zapad, Simboli sakralne nauke. Veliki 
pesnik Dante je sâm tvrdio da njegova Božanstvena komedijaimačetiri
značenja. IstraživačisudooveGenonoveknjigeotkrili tri (doslovno,
filozofsko-teološkoisocijalno-političko).Genontvrdidaječetvrtoznačenje
inicijacijsko,kojeje„metafizičkoposvojojsuštini“.OvastranaDanteovog
dela, bez koje Božanstvena komedija ne bi imala onaj smisao koji ima danas, 
važnajeizaostalatriznačenja.GenontvrdidanijevažnodalijeDantebio
paganin,hrišćaninilialbigenz,jerječistametafizikauniverzalna.

IZLOG KNJIGA
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Correspondent bank: 
Swift Address: RZBAATWW
Name & Address: RAIFFEISEN BANK INTER-
NATIONAL AG VIENNA, AUSTRIA
Beneficiary’s bank: 
Party Identifier: 1-55.097.455 EUR
Swift Address: LOVBMEPG
Name & Address: LOVCEN BANK AD BULE-
VAR DZORDZA VASINGTONA 56 
81000 PODGORICA, MONTENEGRO

IBAN ME25565005010000413202
Name & Address: MONITOR DOO 
PODGORICA, Trg republike-PC Ražnatović bb, 
Podgorica
Kopiju uplate obavezno poslati  
na fax: +382 20 242 306 ili na adresu:  
81000 Podgorica, Ul.Trg republike bb

PRETPLATA OmbudsmAnkA mOniTORA
Paula Petričević, ombudsmanka 

Monitora, redovno prati rad našeg 
nedjeljnika. Njena djelatnost je 
transparentna i  njene ključne 
nalaze objavljujemo. Ukoliko mislite 
da smo prekršili neko od načela 
Kodeksa novinara Crne Gore ili se 
ogriješili o druge profesionalne i 
etičke standarde, obratite se našoj 
ombudsmanki  na email adresu: 
monitor.omb@gmail.com ili poštom 
na adresu: Trg Republike bb

Redakcija Monitora 

inbox

Moderni robovi 
u Crnoj Gori

Moželinasvišeištaiznenadati
kadjeriječoovojnašojdržavi?To
mi se pitanje nametnulo i kada sam 
pročitaodaumodernomropstvuu
CrnojGoriživi4.000ljudi,kakoto
procjenjuje Globalni indeks ropstva.

Moderno ropstvo, kako se 
objašnjava,  podrazumijeva prinudni 
rad,trafiking,prisilnebrakove…A
indeksjeurađennaosnovupodataka
o populaciji ,  bruto domaćem
proizvodu, koliko ljudi od 1.000 njih 
živiumodernomropstvu,odgovoru
vladanapostojećerizike…

OddržavanekadašnjeJugoslavije,
prematimpodacima,uSrbijiživi
najviše ljudi u modernom ropstvu – 
30.000.IzaSrbijesurangiraneBiH,
CrnaGora,HrvatskaiMakedonija.

U modernom ropstvu u svijetu, 
kakojesaopšteno,živivišeod40
miliona ljudi, na prinudnom radu je 
oko 25 miliona, a više od 15 miliona 
je u prisilnom braku. Najviše ljudi 
umodernomropstvuživiuAziji i
Africi.

Naravno, to ne smije da nam 
budeutjeha,alipitamseda liće
ovaporaznareklamaoCrnojGori
bar malo uznemiriti savjest Mila 
Đukanovića, koji jeCrnuGoru
pretvoriouprivatnudržavuikojise
svako malo hvali da smo u svemu 
lider u regionu, a i šire.

Radomir Nikolić
Podgorica

 Sijanje razdora
Opet iz Srbije talas verbalnih 

napadanaCrnuGoru.Pokrenuli
sugaAleksandarVučićipatrijarh
njihovIrinej,avatrenogapodržavaju
mnogiSrbiizCrneGore.Usuštini
radiseoklasičnomgovorumržnje,
falsifikovanju naše istorije  i
podsticanju podjela u crnogorskom 
društvu.

Najsvježijiprimjer jenamjera
daseslaviPodgoričkaskupštinaiz

1918.godine,čijimjenelegalnimi
nezakonitimodlukamaCrnaGora
izgubiladržavnost.Organizatori
namjeravaju da  pozovu u goste i 
predsjednikaSrbijeVučića.Vlada
CrneGore saopštila je da neće
dozvoliti tuproslavu. UstavCrne
Gore iKrivičnizakonizabranjuju
djelovanja usmjerena na  narušavanje 

ikršenjenajvažnijihvrijednostinašeg
društvaipovreduugledaCrneGore.

 Ovakvi skupovi siju razdor 
uCrnojGori.Vuku jenazad ine
dozvoljavaju  joj da se okrene 
budućnosti i teškimproblemima
koji su na dnevnom redu.

Miloš  Kilibarda
(elektronskompoštom)

https://www.globalslaveryindex.org/2018/data/maps/#prevalence
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S amo da znaš, sveti Ilija se vozi u vatrenim kolima koja 
vuku četiri konja, iz čijih nozdrva izbija plamen, a 
grmljavina je tutnjava njegovih kola kojima se vozi 

po nebu i oblacima. Munje i gromovi gađaju nevernike…”, 
moj otac će, svom unuku (10).

„ Deda, to je samo legenda.”
„Ti znaš šta je legenda!”
U blizini se začu snažna grmljavina.
„ Ti, beše, ne veruješ u boga, mali? Ko ne veruje, ne 

može ni da slavi slavu, ni da ide na slave, a vi ste dolazili 
jednom kod mene.”

„Jesmo i živi smo. A ti si baš vernik? Znaš li ti, onda, 
da je danas praznik, crveno slovo u kalendaru, kažu da se 
danas ne radi ništa na njivi, a meni si rekao da skupljam 
šljive, a ti, evo, kosiš…”

„To nije nikakav posao, to ti kažeš samo zato što si lenj.”
Komšinica preko ograde prisluškuje pa će:
„Savo, sad si našao da kosiš, bog te ne ubio da te ne 

ubio!”
„Ne brini, Maro, ako me spuca grom napraviće mi 

električni trimer!“
Svaka čast. Savo, inače bivši komunista, odlučio je da 

slavi slavu pre dvadesetak godina. Njegov sin se, nešto 
kasnije, pitao koja je slava najbolja, pa da uzme tu. Šta 
mu tata slavi, nema veze. ‘Oće najbolju slavu. Koja je to 
najbolja slava? Još nešto, taj isti deda, nije dozvoljavao 
da se farbaju jaja za Vaskrs. Osim ako „padne” na 1. maj. 
Onda samo crvena. I ništa se nije promenilo. I dalje mi je 
Savo ko Sinan, ne slušam ga,’Ej otkad sam se rodio/la, ali 
ga poštujem.

Menjam očigledan sadržaj, za dublja značenja, samo 
da se rešim besa. Ima nečeg potresnog u činjenici da nam 
je svaki treći dan neko crveno slovo, neki svetac, neki 
velikomučenik... a mi, eto, ovakvi... nikakvi. 

Napisala bih knjigu, možda, ali rukopisom, da se tako 
i štampa, sa ispravkama i precrtanim, poginulim rečima 
pod naletom nekih boljih. Život čine male stvari i velika 
porcija ćevapa sa lukom. Posebno kad piše samo specijalitet 
kuće ... sjajno, baš to mi se jelo danas. Jeste li znali da u 
Podmoskovlju komšije ostavljaju kese pune jabuka za 
komšije koje nemaju dvorišta? Sudeći po američkim 
filmovima vrhunac dobročinstva je skidanje komšijine 
mačke sa drveta. Ne znam zašto me, baš sad, kod dece 
najviše brine nagoveštaj da će postati ljudi. Na bazenima 
besplatan ulaz za decu sa svim peticama. Ovi s dvojkama 
su na moru. Njima bazen i ne treba. Grad ima groznicu. 
Očekujem buncanje usled temperature. Nije čudo što smo 
životom ranjeni kad konstantno ubijamo vreme, a vreme 
leči sve rane. Duneš u staklo i obrišeš rukom, bi trebalo 
uvesti u život, za sve stvari.

Dan sam danas provela golišava i ranjiva i prava je sreća 
da to niko nije iskoristio, nažalost.

Na kraju dana, život bi trebalo da uvede opciju: Do you 
want to save the changes? 1) yes 2) no 

I još nešto, ne zaboravite da živite u zemlji u kojoj 
imaginarni čova na nebu ne da da perete stvari na crveno 
slovo ili crno podebljano.

P. S. Toliko daleko odem sa maštom da ću morati da 
počnem da bacam mrvice hleba iza sebe.

nataša andriĆ

Stanem iza 
svojih riječi 
pa im čuvam leđa 

baste briganja
v

Napisala bih 
knjigu, možda, 
ali rukopisom, da 
se tako i štampa, 
sa ispravkama 
i precrtanim, 
poginulim riječima 
pod naletom  
nekih boljih
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Prvi 
promiloševićevski miting

tri deCenije od 
tzv. antiBiroKratsKe revolUCije (i)

feljton

U titogradu 
je 20. avgusta 
1988. godine 

održan miting 
solidarnosti 

sa kosovskim 
srbima i 

Crnogorcima, 
koji je bio uvod 

u takozvanu 
antibirokratsku 

revoluciju, 
kojom je na 

ulici smijenjeno 
crnogorsko 

državno i 
partijsko 

rukovodstvo

Dvadesetog avgusta navršavaju 
se tri decenije od mitinga 
solidarnosti u tadašnjem 

Titogradu. Miting solidarnosti bio 
je ustvari protestni skup kosovskih 
SrbaiCrnogoraca.Tojebiouvodu
takozvanu antibirokratsku revoluciju 
nakon koje je na ulici smijenjeno 
dotadašnje crnogorsko rukovodstvo, 
a vlast preuzeli ,,mladi, pametni 
i lijepi” Momir Bulatović, Milo 
Đukanović i Svetozar Marović. 
Mitingomsolidarnosti počelo je
ostvarivanje velikosrpskog projekta 
koji je doveo do krvavog raspada 
Jugoslavije.

Miroslav Šolević,SrbinsaKosova
kojićeimatijednuodključnihuloga
ukasnijimprotestima,zatražioje15.
avgusta 1988. godine od Opštinske 
konferencijeSocijalističkogsaveza
radnog naroda Titograda saglasnost 
da organzuje posjetu “grupe Srba i 
CrnogoracasaKosovauTitogradu”.
KosovskiSrbiiCrnogorcitvrdilisu
dasuugroženiodAlbanacaitražili
suukidanjeautonomijeKosova.

Dva dana kasnije, 17. avgusta, 
na zatvorenoj sjednici crnogorski 
čelnicisuzaključilidamitingmože
imatiozbiljnepolitičkeimplikacije
napolitičko-bezbjednosnusituaciju
uTitograduiCrnojGori.Predsjednik
PredsjedništvaCKSKCrneGore
dr Miljan Radović obavijestio ih 
je da je pokušao da stupi u kontakt 
sa glavnim organizatorom protesta 
-SlobodanomMiloševićemkakobi
gaubijediodaspriječiokupljanjeu
Podgorici. Nije uspio da razgovara 
saMiloševićem.

I,20.avgustauCrnojGori je
održanprvipromiloševićevskimiting.
Tajdatumnijeizabranslučajno–bio
jetorođendanSlobodanaMiloševića,
kojeg su njegove pristalice zvale 

srpskivožd.
Mitingjezvaničnonajavljenkao

socijalni protest zbog navodno teškog 
ekonomskogstanjauzemlji.Bilo
je to vrijeme bujanja nacionalizama 
imanipulisanja svim i svačimu
tadašnjojJugoslaviji,apopulistička
okupljanja imala su podršku i u 
CrnojGori.Bilojesveočiglednijeda
prerastaju u revolt prema tadašnjem 
crnogorskom rukovodstvu.

Mitingu u Tiogradu prethodili 
su mitinzi u Vojvodini na kojima 
je traženoukidanjeautonomijeza
tupokrajnuiKosovo.Tojebiodio
Miloševićevogscenarijazapotpuno
preuzimanje kontrole nad dvije 
pokrajne.

U ljeto 1988. godine crnogorsko 
vođstvojeuvišenavratastavljanona
probu odanosti tadašnjem rukovodstvu 
uSrbiji.Upolitičkunemilostjepalo
kada je PredsjedništvoCKSK
CrneGore tražiloodopštinskih
komiteta SKda takve političke
akcijenedozvolenasvompodručju.
Posebno je negativno primljena izjava 
MiljanaRadovića,predsjednikaCK
CrneGore,daseCrnaGoraneće
paternalističkipostavljati prema
CrnogorcimanaKosovu jer je to
stvar Republike Srbije. Pokušaji 
organizovanjapolitičkihzborova
radnikauCrnojGoriradipodrške
SlobodanuMiloševiću injegovoj
politici prema stanjunaKosovu
su propali što je bio, sa stanovišta 
zvaničnogBeograda,„velikiminus“
na račun tadašnjeg crnogorskog
rukovodstva.

Prije mitinga u Titogradu po 
scenarijuizBeogradapokušano
jeorganizovanjepolitičkih

zborovaradnikauCrnojGoriradi
podrške srpskom rukovodstvu i 
njegovojpoliticipremaKosovu.
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Kosovo ne damo
Prije mitinga i na njemu skandirano je: Mi smo vaša braća, Život damo - 

Kosovo ne damo, Kosovo je Srbija, Stradanja na Kosovu su i naša stradanja, 
Od Kanjiže do Prizrena Srbija je jedna zemlja, Hoćemo nepodijeljenu Srbiju, 
Tražimo miran san srpskoj i crnogorskoj djeci na Kosovu, Dolje birokratija, 
živjela radnička klasa, Hoćete li dozvoliti da odemo sa vjekovnih ognjišta...

Pjevane su pjesme Ko to kaže ko to laže, Listaj goro cvjetaj cvijeće, Crna 
Gora u boj kreće, Igrale se delije...

Pošto taj plan nije uspio, pokušano 
je da takvi zborovi organizuju u 
djelovimapreduzećačijasumatična
sjedišta bila u Srbiji.

PredsjedništvoCKSKCrneGore
zatražilojeodopštinskihkomitetaSK
datepolitičkeaktivnosti,dirigovane
izBeograda,nedozvoleusvojim
opštinama.ICentralnikomitetSKJ
je na sjednici 29. jula 1988. godine 
usvojio odluku o zabrani mitinga, 
alisu,uprkostome,Miloševićeve
pristaliceodlučiledaorganizuju
miting u Titogradu.

SlužbadržavnebezbjednostiCrne
Gore je, u akciji Korab, otkrila 
da se radi o organizovanom 

pučukojimjedirigovaoMiroslav
Šolević.Šolevićjenatitogradskom
mitingu stajao iza bine i davao znak 
mitingašima kad treba da pjevaju 
nacionalističkepjesme iuzvikuju
parole Hoćemo oružje, Dajte nam 
oružje...

UTitograd je saKosova tog
vrelog 20. avgusta stiglo oko 2.000 
SrbaiCrnogoraca.Pridružioimse
ivelikibrojgrađanaizCrneGore.

U koloni su prošli glavnom 
titogradskom ulicom pjevajući
srpske nacionalističke pjesme,
skandiraliSlobodanuMiloševiću,
nosilisuNjegoševeiKarađorđeve
fotografije...

Pobjeda je objavila da je „više 
od25.000žiteljaglavnogidrugih
gradovaCrneGorejednodušnona
današnjem mitingu solidarnosti 
d a l o  p o d r š k u  o p r a v d a n i m 
zahtjevimaSrba iCrnogoracasa
Kosova da se odlučnije, brže i
energičnije iodgovornijesuzbije
kontrarevolucionarno djelovanje 
albanskih nacionalista i separatista” .

Namitingususečulipozivida
trebaobjesitiAlbance, političke

liderenaKosovu.Jednaodglavnih
zamjerki crnogorskom rukovodstvu 
bilajedarasipničkitrošinarodnepare
izkojegjeproisteklakvalifikacija
“jagnjećebrigade”jersunavodnoza
njihnaŽabljaku,jednomprilikom,
posebno pripremana jagnjeća
pečenja.

Šolević je održaopatriotski 
govor,naglašavajućidajenamitingu
„progovorila duša crnogorskog 
naroda”.Šolević je tadaporučio:
„Vidimo se u Nikšiću”. Time
je najavio miting u gradu pod 
Trebjesom, koji je i održan 18.
septembra.

Govornici su upozorili crnogorsko 
r u k o v o d s t v o  z b o g  n a v o d n e 
neadekvatne podrške kosovskim 
Srbima. 

Mitingjenakonzvaničnogdijela
na titogradskom trgu nastavljen 
ispredhotelaCrnaGora,gdjesu
govorili Batrić Jovanović i Miroslav 
Šolevićističući,,dajenarodizCrne
Gore oprao mrlje sa svog obraza”.

Istog dana mitingaši su otputovali 

zaKolašingdjejesuodržalimiting
iako on uopšte nije bio prijavljen.

Predsjedništvo Opštinskog 
komiteta Saveza komunista Prištine 
je povodom organizovanja mitinga u 
Titogradu izdalo saopštenje u kome 
jenavednodatonijeputinačinza
rješavanje problema.

Ne k o l i k o  m j e s e c i 
kasnije, osmog oktobra, 
PredsjedništvoCentralnog

komi te ta  Saveza  komunis t a 
J u g o s l a v i j e  z a k l j u č i l o  j e :
„Nacionalističkesnagepokušalesu
iskoristiti protestni skup u Titogradu 
da pučističkim putem smijene
rukovodstvoSKCrneGore i da
ugrozenjenustavnipoložajkao
ravnopravnečlanicejugoslovenske
federacije. Zloupotrebljavajući
gostoprimstvo crnogorskog naroda 
i djelujući naplatformi srpskog
nacionalizma, takve militantne 
grupe i pojedinci, u savezništvu sa 
svojimistomišljenicimauCrnojGori,
sve agresivnije dovode u pitanje 
postojanje crnogorske nacije, njene 
istorije, kulture...”

No, ubrzo nakon tih upozorenja 
najvišeg jugoslovenskog partijskog 
rukovodstvauTitogradujeodržan
novi miting na kojem su njegovi 
učesnicitražilismjenucrnogorskog
rukovodstva. 

(Nastavlja se)
Pripremio: 

Veseljko KOPRIVICA 

● PO MILOŠEVIĆEVOM SCENARIJU: Protest u Titogradu
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Što Vas je privuklo novinarstvu? 
Prije svegadinamičnost.

Iako nekada zavidim ljudima 
koji imajufiksnoradnovrijeme i
mogućnostda isplanirajuprivatne
obavezenavrijeme,tavječitatrka
i neizvjesnost prosto su dio prirode 
ovogposla,kojesamprihvatila.Kod
ovogposlavolimitoštomipruža
mogućnost da pošaljemporuku
javnosti o bitnim pitanjima, da 
ukažemnaprobleme.Iakonerijetko
ništa veliko ne mogu odmah da 
promijenim svojompričom, jer
živimotugdježivimo,dovoljnaje
satisfakcijaštosampokrenulaneko
pitanje. Pa korak po korak, zrno 
po zrno, ovdje se ništa dobro ne 
dešavaprekonoći.Tojeonoštoti
možedatisamonovinarskiposaoi
nijedan drugi. 

Studirali ste žurnalistiku, koliko 
se ono što ste učili na fakultetu 
razlikuje od prakse u redakciji kada 
ste počeli da radite? 

Ogromna je tu razlika. Niti 
jednaknjiganemožeda„dočara“
neprijatnog sagovornika, njegovu PR 
službukojavampetiputgovorida
topitanjenijeunjihovojnadležnosti
iako ste vi sigurni da jeste, pritisak 
podkojimčesto radimo,čekanje
izjava i po nekoliko sati. Mislim da je 
ovo posao o kom gotovo ništa ne znaš 
doknepočnešdagaradiš–baceteu
vatruiiliizgoriš,ilinapravišpriču.

Koliko je rad na televiziji 
zahtjevan, specifičan? Da li 
ima treme, nekih nepredviđenih 
situacija? 

Mojanovinarskakarijerapočela
je u agencijskom novinarstvu, i 
to je bio pravi izbor za nekoga ko 
tek kuje ovaj zanat. Ipak, tokom 
ovih nekoliko mjeseci u televiziji, 
spoznala sam koliko je zahtjevan, ali 
imoćanmedij.Sjednestrane,akona
primjer nemaš adekvatnu propratnu 
slikuuzpriču,nemašnipričuuprkos
svim informacijamakoje imaš.S
drugestrane,najjačuporukujavnosti
poslaćešputemTV-a, jermismo
ipakdruštvoslika.Jamalu tremu
uvijek imam, i mislim da je dobro, 

jertoznačidamenenapuštastrast
sa kojom radim ovaj posao. 

Budući profesionalni planovi? 
Da budem sve bolja u ovom poslu. 

„Samoto“.Danapredujem,učimi
radim na sebi što više. Da „kopam“ 
zanovimpričamaidamoguslobodno

da ih pravim, slobodno da pitam, 
ukazujemnaprobleme.Dadočekam
dabavljenjenovinarstvomuCrnoj
Gori postane cijenjen, bezbjedan i 
slobodan poziv.

Predrag NIKOLIĆ
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